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1. Ekonom Pavel Tuleja: Stát by měl pomoci především lidem, ne soukromé firmě  
05:35 | 25.12.23     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Novinky.cz - Ekonomika  AUTOR: Pavel Karban SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Vedení univerzity  AKTUALIZOVÁNO: 1x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Hlavně sociální problémy by mohl Ostravě či ostravské aglomeraci přinést případný krach huti Liberty Ostrava. Ta v současné době nevyrábí, protože její jediný dodavatel energií Tameh Czech k
vůli dvoumiliardové pohledávce ukončil provoz. O tom, co by mohly potíže hutě znamenat po zaměstnance, město i kraj hovoří ekonom Pavel  Tuleja .

Co mohou znamenat současné problémy hutě Liberty Ostrava pro stabilitu Ostravy, případně ostravského regionu?
Pokud se ptáte na stabilitu Ostravy, respektive ostravské aglomerace, tak jsem přesvědčen o tom, že nebude nijak výrazně narušena. A to i přesto, že společnost Liberty Ostrava mohu s jejími šest
i tisíci zaměstnanci označit za významného regionálního zaměstnavatele.
Pokud by společnost ukončila činnost, určitě by se to ale dotklo mnohem více lidí. Dá se odhadnout kolika?
To se velmi těžko odhaduje. Je totiž otázka, kolik ze zaměstnanců Liberty by bylo při případném faktickém ukončení činnosti skutečně propuštěno a kolik z nich by ve firmě i nadále pracovalo a podí
lelo se na postupném uzavírání hutě. Současně s tím je zapotřebí také připomenut, že pro společnost pracuje celá řada dodavatelských firem – a osobně si netroufám odhadnout, jak by se ukončení
jejich spolupráce s Liberty projevilo v jejich schopnosti udržet si své zaměstnance. Mohu vycházet jen z obecných odhadů, které hovoří o tom, že krach společnosti Liberty by mohl zasáhnout až 20
tisíc zaměstnanců. Odhadnout, kolik z nich by ale fakticky přišlo o práci, jde dle mého názoru jen velmi obtížně. Proto bych uvedení jakéhokoliv konkrétního čísla považoval za krajně nezodpovědné.

Majitel ostravské ubytovny: Cítím se jako rukojmí těch dvou, co se přou

Jak moc velký problém by to mohl být a dal by se přirovnat k něčemu z minulosti?
Tím nejvýraznějším problémem bude problém sociální, neboť část stávajících zaměstnanců společnosti a jejích dodavatelských firem s velkou pravděpodobností přijde o práci, přičemž zejména u t
ěch, kteří se blíží důchodovému věku, hrozí nebezpečí, že budou novou práci hledat velmi obtížně. Na druhé straně je však zapotřebí připomenout, že v současné době je míra nezaměstnanosti v M
oravskoslezském kraji na poměrně nízké úrovni, když dosahuje pěti procent, počet volných pracovních míst se v kraji pohybuje na úrovni dvanácti tisíc a na úřadu práce je zaregistrováno zhruba 40
tisíc nezaměstnaných. Ačkoliv se mohou tato čísla jevit jako poměrně vysoká, dá se říci, že z pohledu ekonoma nemohu tento stav označit za nijak tragický. Jsem přesvědčen o tom, že větší část z 
těch, kteří by v souvislosti s případným krachem Liberty přišli o práci, by tak měla být schopna najít si na trhu práci novou.
Měl by se, a případně jak, v této záležitosti angažovat stát?
Stát by měl pomoci především lidem, kteří v důsledku ukončení výrobní činnosti přijdou o práci, ale v žádném případě by neměl pomáhat soukromému subjektu, jehož management nebyl schopen r
eagovat na negativní signály, které se už delší dobu u této společnosti objevovaly, a nebyl ani schopen vyjednat se společností Tameh smlouvu, která by nebyla pro společnost Liberty tak nevýhodn
á, jako je ta stávající.
Neukazují problémy ostravské hutě na to, že těžký průmysl, který byl vždy hlavním průmyslovým pilířem kdysi Severomoravského a pak Moravskoslezského kraje, definitivně končí?
To v každém případě. Dle mého názoru nemůže být budoucnost ekonomiky Moravskoslezského kraje vystavěna na produkci těžkého průmyslu. Tuto myšlenku musíme jednou provždy zavrhnout. 
Budoucnost regionu vidím především v produkci v oblasti terciárního sektoru, a to zejména u odvětví realizujících výstupy s vyšší přidanou hodnotou, v nichž hrají významnou roli středně velké a mal
é firmy. Jsem také přesvědčen o tom, že pouze tato změna, či chcete-li ekonomická transformace, může nastartovat dlouhodobý ekonomický růst a budoucí prosperitu tohoto regionu.
Nemohou problémy ostravské hutě a její případný krach spustit lavinu pádu dalších firem v regionu?
Tohoto vývoje bych se v žádném případě neobával.
Jaký by měl být postup, aby řešení potíží Liberty Ostrava bylo co nejméně bolestné pro zaměstnance, město, region i stát?
Dle mého názoru žádný takovýto speciální postup neexistuje. Propuštění zaměstnanci mohou využít možností, které jim nabízí stávající sociální systém, a tím zmírnit dopady případné ztráty zaměstn
ání. V této oblasti si dovedu představit, že pro tuto skupinu obyvatel budou připraveny nové, účelově zaměřené sociální programy, které jim pomohou například s jejich rekvalifikací. Co se týče měst
a a regionu, tak jsem přesvědčen o tom, že jejich představitelé mají jasnou představu, kam by město i kraj měly směřovat, a mají připraveny konkrétní strategické kroky. Takže by bylo dobré se těc
hto cílů držet a získávat na jejich realizaci dodatečné zdroje z národních a zejména evropských podpůrných programů.
Jak dlouho se může taková firma, jako je Liberty Ostrava, uzdravovat? A lze to v této fázi vůbec?
Vyjdu-li z informací, které mám k dispozici, pak v posledních dnech nabývám přesvědčení o tom, že v této fázi bude uzdravení společnosti Liberty jen velmi obtížné, s tím, že bych se v této oblasti ve
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lmi rád mýlil.

Huť Liberty Ostrava získala dočasnou ochranu před všemi věřiteli

SEKCE: Ekonomika a Finance

KLÍČOVÁ SLOVA:  pavel (2x), tuleja (2x)

Zpět na seznam
 

2. Hlavně sociální problémy by mohl Ostravě či…  
14:00 | 25.12.23     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Novinky.cz SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Vedení univerzity
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Hlavně sociální problémy by mohl Ostravě či ostravské aglomeraci přinést případný krach huti Liberty Ostrava. Ta v současné době nevyrábí, protože její jediný dodavatel energií Tameh Czech kvůl
i dvoumiliardové pohledávce ukončil provoz.� https://www.novinky.cz/clanek/ekonomika-ekonom- pavel -tuleja-stat-by-mel-pomoci-predevsim-lidem-ne-soukrome-firme-40455283

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  pavel (1x), tuleja (1x)

Zpět na seznam
 

3. BMPT Terminator je těžké bojové vozidlo pro podporu tanků obrněné pancířem. Nyní mají Rusové o kus
méně, prohrál bitvu s drony  

10:43 | 27.12.23     Originál  Stáhnout
Internet  ZDROJ: Techsvet.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fakulta veřejných politik

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

BMPT Terminator je těžké podpůrné bojové tankové vozidlo vyvinuté ruskou společností Uralvagonzavod. Bylo vyvinuto na podvozku tanku T-72 MBT, ale lze se setkat i s verze
mi postavenými na podvozku novějšího vozidla T-90.

Dotyčný podvozek byl opláštěn přídavným reaktivním pancířem, tedy malými kostkami obsahujícími výbušný materiál. Toto řešení zvyšuje ochranu proti kumulativním hlavicím. Zde stojí za zmínku, 
že celý štít stroje je kombinací kompozitního (reaktivního) pancíře a oceli.
Neoficiální název tohoto BMPT, Terminátor, je zásluhou jeho tvůrců, kteří tak chtěli označit jeho těžkou výzbroj a pancéřování. Hmotnost vozidla je 47 tun. Korba Terminátora je 6,9 metrů dlouhá, 3,
8 metrů široká a 3,6 metrů vysoká. Na jeho palubu se vejde pětičlenná posádka. Dojezd vozidla Terminator BMPT se odhaduje na 550 km a maximální rychlost, kterou může jet, je přibližně 60-65 k
m/h.
Výzbroj stroje tvoří čtyři raketomety 9M120 Ataka, dva automatické kanóny 2A42 ráže 30 mm, dva granátomety AG-17D a jeden koaxiální kulomet PKTM ráže 7,62 mm. Terminátor je víceúčelové 
vozidlo, ačkoli jeho hlavním účelem je pomáhat tankům, které jsou zranitelnými cíli během městských bojů.
Ukrajincům se podařilo zničit další ruský Terminátor, vzácné těžké podpůrné tankové vozidlo. Jak informoval Defence Blog, stroj byl napaden pomocí bezpilotních letounů FVP  poblíž Avdijivky na v
ýchodě Ukrajiny.
Знищено БМПТ «Тєрмінатор»!

На Авдіївському напрямку воїни 110 бригади спільно із дружніми підрозділами та у тому числі вашими дронами забили до смерті рідкісну російську бронемашину. 

Вартість такої 1.5-2 млн доларів, а взагалі у росіян таких лише кілька штук!

Допомога війську… https://t.co/heYs7LrGLe pic.twitter.com/qyRSp4CDe5
Sergej Sternenko, ukrajinský aktivista a blogger, zveřejnil na sociálních sítích video, na němž je vidět, jak drony FVP  ničí ruský Terminátor. Jak napsal na platformě X, „ukrajinští vojáci ze 110. brig
ády spolu s podpůrnými jednotkami úspěšně zlikvidovali vzácné ruské obrněné vozidlo BMPT“. Dodal, že Rusko má jen několik Terminátorů, přičemž cena jedné jednotky se pohybuje od 1,5 do 2 
milionů dolarů, tedy kolem 40 milionů korun. Podstatné je, že likvidace tohoto typu vozidla není snadná (vyžaduje velkou přesnost). Ukrajinci tak zaznamenali na své konto nesporný úspěch.
Zdroj: Defence Blog, Wikipedia

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  fvp (2x)

Zpět na seznam
 

4. Kupte si andělky, pomůžete dobré věci  
12:00 | 27.12.23     Originál  Stáhnout

Tisk  ZDROJ: Statutární město Opava - Hláska, zpravodaj statutárního města Opavy  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská
univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Už potřetí se budou před Vánocemi na Fakultě veřejných politik (FVP) v rámci dobročinné akce prodávat andělky. Koupit si je můžete od Mikuláše do vyprodání, nejdéle do pátku 8. prosince ve foy
er budovy FVP. Výtěžek z prodeje poputuje do dětského domova Velké Heraltice. 

Počátkem listopadu vyzvali studenti 1. ročníku magisterského programu Veřejná správa a sociální politika své spolužáky i zaměstnance celé Slezské univerzity , aby se společně zapojili do dobr
očinné akce. V rámci andělské dílny pak vyrobili několik desítek andělek, jejichž prodej poslouží bohulibému účelu. Ruce k dílu přiložily i děti z dětského domova Velké Heraltice, právě tam totiž výt
ěžek z prodeje poputuje. Nápomocny jim byly i zástupkyně ředitele dětského domova Lucie Škarpová a pedagožka Ústavu veřejné správy a sociální politiky Lucie Kamrádová, pod jejíž taktovkou c
elá akce proběhla. 

„Andělská dílna se na naší fakultě pomalu stává tradicí, andělky jsme vyráběly už v předešlých dvou letech. Každý rok se jejich podoba mění. Vloni se například vyráběly z macramu a prodali jsme ji
ch celkem 250. Jejich prodejem se podařilo přispět dětskému domovu 25 tisíc korun, což nás nesmírně těší. První ročník, kdy se andělky vyráběly ze starých knih, byl ještě úspěšnější, celkem se vy
bralo přes třicet tisíc,“ říká s úsměvem Lucie Kamrádová. 

Po andělkách se v loňském roce doslova zaprášilo, prodány byly již druhý den. Zájemci by tedy neměli s jejich nákupem otálet. Studenti je budou od 5. do 8. prosince prodávat denně od 9 do 13 ho
din hned za vstupem do budovy FVP na Bezručově náměstí 14.
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SEKCE: Zpravodajství MUTACE: Opava
PDF POPIS OBRÁZKŮ: Foto: archiv SU PDF STRANA: 28

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Kupte si andělky, pomůžete dobré věci ( Statutární město Opava - Hláska, zpravodaj statutárního města Opavy, Fakulta veřejných politik, Opava );

Zpět na seznam
 

5. Pozorujte zimní oblohu  
12:15 | 27.12.23     Originál  Stáhnout

Tisk  ZDROJ: Statutární město Opava - Hláska, zpravodaj statutárního města Opavy  AUTOR: (ank) SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Observatoř WHOO! Fyzikálního  ústavu  v Opavě  obnovuje pravidelné pozorovací akce určené pro širokou veřejnost. Pozorování se bude konat na nově otevřené pozorovací terase observatoře
WHOO! Na Bezručově náměstí 13 již tento pátek 1. 12. ve dvou časových intervalech v 18 a v 19 hodin. Termín pozorování je nutné si rezervovat na e-mailové adrese lucie.dospivova@physics. sl
u.cz nebo tomas.graf@physics.slu.cz.

SEKCE: Kultura a vzdělávání MUTACE: Opava
PDF STRANA: 37

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

6. Opavané uctívají oběti surového střelce v Praze  
12:20 | 27.12.23     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Denik.cz - Opavský a hlučínský deník  AUTOR: Jitka Hrušková SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Vedení univerzity
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Pietní místo Srdce, ozdobené trikolórou, zůstává obklopeno řadami pestrých svíček. Symbolizují soucit Opavanů s mrtvými i zraněnými obětmi útoku šíleného střelce i memento do budoucna.

Město a jeho obyvatelé uctívají u pomníku Srdce studentstva u budovy Slezské univerzity na Mírové ulici památku obětí na pražské Filozofické fakultě Univerzity Karlovy. Datum 21. prosince 202
3 zůstane navždy památkou těch, kteří ozbrojený útok nepřežili nebo při něm byli zraněni.
„Tato tragédie silně zasáhla každého z nás. Vůbec si nedokážeme představit, jak se musí cítit pozůstalí, kteří místo příprav na nejkrásnější svátky roku zažívali nejhorší a nejbolestivější okamžiky ži
vota. V duchu zůstáváme se všemi poškozenými a pozůstalými. Myslíme na ně a jsme s nimi," říká za vedení města primátor Opavy Tomáš Navrátil.

Vedení města společně s vedením univerzity položilo k Srdci kytice a zapálilo svíčky už v pátek 22. prosince. Aktu předcházelo už dopolední jednání Krizového štábu města Opavy o tom, co a jak u
dělat. Jednalo se především o zajištění bezpečnosti občanů na kulturních akcích a na veřejném prostranství. Krizový štáb nezrušil program na Dolním náměstí a návštěvníky vyzval k uctění památk
y zavražděných minutou ticha. Stejně reagovalo i Slezské divadlo a pořadatelé Vánočních trhů na Dolním náměstí.

Srdce ve svíčkách.Zdroj: Martin Kůs
Hlubokou soustrast vyjádřilo i vedení Slezské univerzity. „Vyjadřuji svou hlubokou soustrast s aktuálním tragickým děním na FF UK. Ve chvíli, kdy jsme již všichni byli podvědomě naladěni na pokoj, 
radost a lásku, nás zasáhlo zlo. Moje myšlenky směřují k těm, kteří ztratili svůj život a k těm, kteří přišli o své milované. V srdci jsem s těmi, kteří v tuto chvíli bojují o život v nemocnicích. Za celou ko
munitu naší univerzity vyjadřuji zármutek nad tímto činem, který navždy ovlivnil osud mnoha lidí i celé naší společnosti,“ uvádí rektor Slezské univerzity Tomáš  Gongol . Ve spojení s ostatními rekt
ory nabídl veškerou možnou podporu a pomoc kolegyním a kolegům Univerzity Karlovy a Slezská univerzita se připojila ke sbírce, kterou pro oběti této tragédie uspořádala.

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  tomáš (1x), gongol (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Opavané uctívají oběti surového střelce v Praze ( Denik.cz - Opavský a hlučínský deník, Slezská univerzita v Opavě );
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Zpět na seznam
 

7. Události v regionech (Ostrava) (automat)  
18:31 | 27.12.23     Originál  Stáhnout

TV  ZDROJ: ČT1 SM - Události v regionech (Ostrava) (automat)  AUTOR: ČT1 SM SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Vedení univerzity
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

18:03
0
0

není tam nech ale odeslaných 7 miliard ostatních firem v rámci Liberty Steel kdyby se to nestalo tak Liberty má dostatek peněz na splacení 2 miliardového dluhu pro kamecha tam nech může 
dál vyrábět energie pro

1
5

Liberty Ostrava na to upozorňovala i vláda ministr financí Zbyněk Stanjura již dříve oznámil že chce na skupinu Liberty podat podnět Evropské komisi ve vyjednávání s vedením pokračují i odb
ory co

3
0

si myslím že na to zaměstnanci hodně čekali protože to zachovává spoustu záruk co je důležité Tak máme taky zachovanou odstupné které činí 13 měsíčních platu až ti dá měsíčních platu po
dle délky

4
5

zaměstnání úplné ukončení provozu v Hutě by neovlivnilo jen jejich 6000 zaměstnanců vážou se na ně totiž i další firmy podle odhadu odborníků je i více než 30 tisíc pracovních míst Jana drá
pelová Česká televize

18:04
0
0

Ostrava tam a okomentuje ekonom Pavel tuleja a přeji vám Dobrý večer navigovat Začněme prosím zprávou z deštného odpoledne tedy že s odboráři dohodli s vedením na kolektivní smlou
vě o všem o mzdách chce teprve jednat

1
5

bude Co je tohle za vzkaz pro šest tisíc zaměstnanců Hutě Cože pro zaměstnance Je to velmi pozitivní zpráva protože jsem tak trošku očekával že spolu jsme v Liberci hraje na to že koncem 
roku vyprší kolektivní smlouva

3
0

a pak nebude mít žádné povinnosti vůči zaměstnancům člověk Z mého pohledu je tohleto pro zaměstnance společnosti Liberty velmi dobrá zpráva se po
4
5

trhu práce No máme se na to podívat čistě ekonomického hlediska tak bych řekl že určitě ten čas je že už nastal před pár měsíci Protože kdybych když se na to podívám ze svého pohledu říz
ení

18:05
0
0

firmy z slaniska majitelů společnosti vlastně vede k tomu že já přijdeš světlo na konci tunelu nevidím to znamená nevidím tu možnost že by v budoucnu společnost Liberty dál
1
5

dál rozjela v tom rozsahu v jakém se rozjela pracovala Před touto krizí takže tam nech Liberty podle vás reálná není No to je tvoje otázka ale já tam příliš možností
3
0

k dohodě nevidím protože ta dlužná částka je příliš vysoká na to aby byla schopna sportu v Liberci splatit Já myslím že ono to krásně zazněla v té naší reportáže Pokud management firmy vyv
edl jsem mimo Českou republiku do svých dalších

4
5

společností a ty zdroje nemá teď reálně na účtu tak nemá z čeho platit a co třetího ledna co se stane Myslíte si že se zaměstnanci vydají zpátky do práce a že hučí ještě začne vyrábět aby to s
amo samozřejmě

18:06
0
0

zaměstnancům společnosti Liberty velmi Přála ale z pohledu Nevidím Nevidím opravdu v této chvíli možnost že by se tyto dvě společnosti spolu dohodli a společnost tameh začala dodávat en
ergii společnosti Liberty kolik

1
5

takových míst v regionu jaký typ pracovních míst C1 já když jsem se díval na poslední čísla která mám s listopadu letošního roku tak region
3
0

je volných rubaya náznaku tisíce pracovních míst na úřadech práce a až jednou zhruba 40 tisíc lidí bez práce Je pravdou že většina z těch lidí nebo velká část lidí jsou lidé kteří jsou zaměstná
ni v 9 a více měsíců Co

4
5

znamená patří do té skupiny dlouhodobě nezaměstnaných a tady je možná otázku toho zda vůbec chtějí pracovat Že nechtějí to je možná trošku provokativní provokativní závěr ale když se dí
vám na strukturu i v pracovních míst Tak jsou to

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  pavel (1x), tuleja (1x)

Zpět na seznam
 

8. Pečeť, křídla, koruna, nebo srdíčka? Jak se změnily vizuální identity českých univerzit za poslední
desetiletí  

06:28 | 28.12.23     Originál  Stáhnout
Internet  ZDROJ: Czechdesign.cz - Články  AUTOR: Magdaléna Sikorová SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V České republice je v tuto chvíli 26 veřejných vysokých škol univerzitního typu. Jejich vizuální identity jsou velmi různorodé. Tradiční pečetě, historické znaky, ale i písma se srdíčky, korunka ne
bo křídla bájného Prométhea. To jsou symboly, které je v současné době reprezentují. Jaký mají příběh a co znamenají? Kde se rozhodli po radikální změnu a kde jen pro kosmetickou? Komu to
funguje, a komu zase moc ne?

Vizuální identita univerzit v minulosti zdůrazňovala vzdělanost, důstojnost a tradici

Vysoké školy mají své znaky, vyjadřující jejich identitu, od nepaměti. V minulosti šlo především o symboly, které ukazovaly na vážnost těchto institucí.

Obsahovaly heraldické symboly odkazující na minulost, zobrazující specializaci, na kterou se univerzita zaměřuje, nebo zdůrazňující hodnoty, na kterých si univerzita zakládá. Znaky zahrnovaly prvk
y, jako jsou například lvi (ZČU v Plzni) a orlice (SU v Opavě), které jsou archetypálními symboly českých a moravských zemí, ale také třeba korunu znázorňující českou státnost (UK v Praze) či sy
mboly, jako je kniha (UTB ve Zlíně), kladívka (VŠB-TU v Ostravě) či kružidlo (ČVUT v Praze). Mnoho univerzit mělo a stále má ve svém logu odkaz na pečeť, která byla v historii prvním identifikátor
em jednotlivých univerzit.
Pečetě jsou tradičními znaky univerzit na celém světě. | Zdroj: cuni.cz
Symboly ve znacích českých univerzit dodnes dokreslují pro ně typické a tradiční barvy. Mají většinou symbolizovat vznešenost, vědění, čistotu a duchovnost. Mezi nejčastější barvy tedy patří modr
á, bílá a červená, ale najdeme v nich také například zlatou, fialovou či zelenou.
V posledních několika letech se mnoho českých univerzit rozhodlo pro změnu, sjednocení a modernizaci své vizuální identity. Některé změny jsou jen malé, jiné úplně od základu. Přečtěte si příbě
hy o cestách k současným podobám vizuálních identit několika významných českých univerzit a sami porovnejte jejich výsledky.

Závan čerstvého vzduchu, ale ne až tak moc

Nejčerstvější novinkou letošního roku je nová vizuální identita Univerzity Karlovy. Jde o nejstarší a nejvýznamnější českou vysokou školu. Ve srovnávacích žebříčcích je stále hodnocena jako
nejlepší vysoká škola v České republice a jedna z nejlepších v Evropě.
Její vizuální styl zůstal mnoho let neměnný a jeho hlavním cílem bylo odkazovat na tradici a historii, kterou ve znaku univerzity představovala starobylá univerzitní pečeť. Proto b
ylo logické, že nadešel čas logo osvěžit. Tento úkol byl bezesporu náročný, protože jaká jiná univerzita než jedna z nejstarších v Evropě, by si měla zachovat ve svém vizuálním stylu odkaz na histo
rii a tradici?
Jak ji tedy zmodernizovat či oživit? Autoři nového vizuálu vsadili na zjednodušenou verzi tradiční svatováclavské koruny. Zjednodušení přispělo k sjednocení doposud roztříštěnéh
o vizuálu univerzity. Navíc univerzita své staré logo neopustila a upravenou starobylou pečeť v logu ponechala. Pouze ji s novou korunkou do jednotného vizuálního stylu spojuje. Je ale otázkou, j
estli to pro oživení vizuálu tak významné univerzity stačí.

Tradice i moderní zjednodušení, takové je nové logo Univerzity Karlovy. | Zdroj: cuni.cz

Odvaha jít do toho naplno se vyplatila

Jedním z nejzajímavějších, nejodvážnějších a zároveň také nejoceňovanějších vizuálů univerzit je ten, který v roce 2019 představila Masarykova univerzita v Brně.
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V příběhu historie vizuálu univerzity najdete několik hodně odlišných log, která korespondují s její složitou cestou historií. Loga univerzity se měnila v souvislosti se změnami jejího názvu. Původně b
yla univerzita, která vznikla v roce 1919, pojmenována po prvním českém prezidentovi. Po nástupu komunistů k moci se však toto pojmenování stalo tématem na několik let. Aktivní stoupenci
režimu upozorňovali na to, že jméno Masaryka už není akceptovatelné. Ke změně tak došlo až se začátkem akademického roku v roce 1960, kdy se z Masarykovy univerzity stala Univerzita Jana 
Evangelisty Purkyně. Ke svému původnímu jménu se vrátila až v roce 1990.
První logo s divadelní tematikou se objevilo v roce 1924 na ročence univerzity s názvem Inaugurace rektorů a vzniklo pravděpodobně náhodou.

V roce 1985 se objevuje psané logo tvořené písmeny UJEP, přičemž mezi první dvě písmena umístila autorka Ludmila Soukupová badatelovu tvář. Logo se však vlivem politických událostí ani nesti
hlo zapsat do povědomí veřejnosti. Po revoluci v roce 1989 se univerzita vrací ke svému původnímu jménu a logicky musí změnit i svoje logo. Nové logo vybrala výběrová komise jako to nejlepší, ja
ké se nabízelo, i když s výhradami. Tmavomodré logo, připomínající pečeť, mělo ve středu kombinaci dvou prvních písmen ze staronového pojmenování univerzity.

V roce 2019 došlo k významnému kroku ve změně vizuálu a celkového vyznění prezentace univerzity. Ve výběrovém řízení na dodavatele loga vyhrálo pražské Studio Najbrt. Studio se ne
bálo navrhnout změnu zcela od základů. Univerzita se nebála návrh vybrat a s nadšením přijmout za svůj.

Změna od základů se povedla. | Zdroj: muni.cz
Nový vizuál stojí na zcela novém písmu a logu MUNI provedeném právě v tomto fontu. Je tak jednoduché, ale zároveň velmi originální. Netvoří ho žádný symbol ani pečeť. Vychází z brněnské funkc
ionalistické tradice, meziválečné doby a s ní spojených ideálů. Prezentuje Masarykovu univerzitu jako vyzyvatele, někoho, kdo přináší nová témata, klade důraz na technologie a může si dovolit tro
chu drzosti. Odvážný, ale zároveň jednoduchý vizuál se přesně trefil do nálady brněnské univerzity.

Univerzita nový vizuál přijala s hrdostí za svůj. | Zdroj: muni.cz

Nemají logo, mají svoje vlastní písmo

Další vysokou školou, která se rozhodla pro netradiční cestu v pojetí svého vizuálního stylu, je Akademie výtvarných umění v Praze.

Škola za 200 let své existence jednotný vizuální styl prakticky neměla. Od 90. let se prezentovala pouze využitím loga od prof. Milana Knížáka.
V roce 2018 proběhla designérská soutěž o novou vizuální identitu. Soutěž pořádala organizace Czechdesign a vyhrál v ní návrh studia 20YY Designers, které tvoří trojice designérů – 
Petr Bosák, Robert Jansa a Adam Macháček.

Jako jediný jednotící prvek vizuálu zvolili autoři návrh vlastního písma. Vycházeli z toho, že hlavním poznávacím znamením vzdělávací instituce by měla být její náplň – studenti a absolventi, vzděláv
ací program, její pedagogové, vztah k vlastní historii, kontakt s okolím, a hlavně prostor pro svobodu tvoření. Proto jejich návrh nejde cestou jednoho loga, jednoho symbolu, ale vlastního 
písma, se kterým může pracovat kdokoliv od sekretariátu přes studenty až po designéry.

Nový font AVU Variable vychází z klasického grotesku, tedy bezpatkového písma, jehož historie se časově přibližně kryje s existencí Akademie výtvarných umění v Praze. Písmo je typické využitím 
symbolu srdce, který odkazuje na původní logo od prof. Milana Knížáka.
Nové logo odkazuje na logo předchozí. | Zdroj: font.cz
Vizuální identita formou písma je na jednu stranu velmi systémovým, na druhou stranu však také velmi svobodným pojetím ve svém využití. Podařilo se tak zrcadlit principy, které jsou pro vys
okou školu výtvarných umění nejdůležitější.

Vizuální identita postavená pouze na písmu umožňuje svobodu v jejím použití. | Zdroj: font.cz

Vizuální identita, která je živá, a to doslova

Před několika lety představila poměrně mladá česká univerzita, která sídlí v Moravskoslezském kraji, svůj nový vizuál.
Zákonem České národní rady z 9. července 1991 vznikla Slezská univerzita se sídlem v Opavě. Příběh její vizuální identity tedy není dlouhý, přesto je něčím výjimečný.
První logo univerzity nebylo příliš nápadité. Jeho podoba vycházela, jako i u mnoha jiných škol, z designu pečeti. Klíčovým prvkem značky byla orlice odkazující na tradiční symbol Slezska.
Redesign prvního loga nebyl nijak zásadní. | Zdroj: slu.cz
K redesignu loga škola přistoupila po 25 letech existence univerzity. Dalo by se říci, že došlo vlastně pouze k obarvení a zjednodušení či stylizaci stávajícího loga.  I když jde o školu, která 
vznikla v podstatě před pár lety, zachovala si logo, které odkazuje na tradici a historii.
Čím se ale vizuální prezentace školy odlišuje od jiných, je nápad prezentovat se tvářemi skutečných studentů.

Byla první českou vysokou školou, která před šesti lety přišla s konceptem tváře univerzity jako novým formátem veřejné prezentace. Škola vybrala z řad uchazečů studentku Kláru Jančíkovou, jejíž
tvář byla několik let využívána k prezentaci na vizuálních materiálech školy.
První tvář univerzity, Klára. | Zdroj: slu.cz
Od roku 2022 je novou tváří univerzity pár.  Ten by měl ztělesňovat všechny hodnoty, ke kterým se Slezská  univerzita  v Opavě  a Karviné  hlásí: mladá dáma doprovázená mladým mužem.
Dvojice navzájem se doplňujících originálních osobností, mající vstřícné tváře a otevřenou mysl. Jsou milí a přívětiví, oplývají entusiasmem a nejsou povrchní. Těmi se stali studenti Libor Cinegr a Eli
ška Jarkulischová. Jestli je to ten správný směr, posuďte sami.
Tváří Slezské univerzity  v Opavě  je od letoška pár. | Zdroj: slu.cz

Místo kladívek postava z řecké mytologie

První znak Vysoké školy báňské – Technické univerzity v Ostravě vznikl pravděpodobně roku 1959 v rámci oslav výročí 110 let od založení univerzity a byl vytvořen i v barevné variantě.
Poslední platný známý znak je z roku 2002 a jeho autorem je Ing. Josef Böhm.  Stal se vzorem i pro znaky jednotlivých fakult.
Změna loga Vysoké školy báňské – Technické univerzity v Ostravě proběhla v roce 2018.  Hlavním důvodem byla potřeba vizuálně sjednotit univerzitu, která neměla funkční grafický manuá
l.
V říjnu 2017 začala příprava pro zadání nového vizuálu. Po zpracování zadání bylo osloveno několik grafiků. Žádný z vytvořených návrhů externích dodavatelů nevyhovoval představě univerzity o no
vém logu. Proto se rozhodli pro řešení „in house“. V červnu 2018 byl vytvořen malý tým složený z univerzitního grafika Ing. Argira Ziovského a typografa Marka Chmiela. Ti společně pracovali na ně
kolika variantách a z jejich spolupráce vyšel vítězný návrh.
Historický vývoj log VŠB-TU Ostrava. | Zdroj: vsb.cz
Nové logo univerzity svým tvarem odkazuje na reliéf Prométhea, který najdete na budově rektorátu. Jeho autorem je Vladislav Gajda. Reliéf Prométhea je oboustranný a jeho členěná křídla mají pře
dstavovat myšlenku titánské síly, stvoření, chytrosti, odvahy a síly vzdorovat. Ukazuje moc přírody a um člověka, který dobývá energii z hlubin země. Evokuje geologickou strukturu Ostravska 
a dobývání uhlí.

Pět čar v logu neznamená počet fakult, protože fakult je na univerzitě sedm. Odkazuje na technické pojmy, jako jsou měření, přesnost, racionalita, jednotka a škála.

Nové logo odkazuje na tvar křídel, ale zároveň i na technické symboly, jako je měření, škála atd. | Zdroj: vsb.cz

Minulost vizuálních identit českých univerzit v kontextu české historie

Vývoj vizuálních identit v Česku byl jednoznačně a významně ovlivněn historickým vývojem našich zemí.

První pražskou univerzitu založil český a římský král Karel IV. listinou ze 7. dubna 1348 jako první z vysokých učení na sever od Alp a na východ od Paříže. Univerzita Karlova je tak jednou z nejstar
ších v Evropě.
Pečetidlo pražské univerzity bylo zhotoveno hned v počátcích pražského vysokého učení. Klečící král český a římský podává oběma rukama svatému Václavovi složenou základní listinu s visutou pe
četí. Po stranách postav je vpravo erb krále římského, vlevo krále českého a pod korouhví se znamením svatováclavské orlice je písmeno W (Wenceslaus). Opis stříbrného pečetidla v perlovcích go
tickou majuskulou zní: „SIGILLUM UNIVERSITATIS SCOLARIUM STUDII PRAGENSIS“.
Pečeť se na dlouhou dobu stala hlavním identifikátorem nejstarší české univerzity. A je jím dodnes. | Zdroj: Wikipedie.org
V roce 1573 vzniká v Olomouci historicky druhá česká univerzita, která dnes nese název Univerzita Palackého.  Tato vzdělávací instituce se postupně vyvinula z jezuitské koleje v plnoho
dnotnou univerzitu a v počátcích nabízela studium artistického a teologického zaměření.
Logo Univerzity Palackého v Olomouci se v průběhu let změnilo jen minimálně. | Zdroj: upol.cz
V roce 1707 je založeno dnešní České vysoké učení technické, nicméně samotná výuka zde začíná až v lednu roku 1718, tedy o více než 10 let později.

ČVUT si stále zachovává ve svém znaku původní motiv, i když moderně zpracovaný. | Zdroj: Wikipedie.org, cvut.cz
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Roku 1799 byla založena Akademie výtvarných umění v Praze dekretem, který vydal císař František I. Jde o nejstarší výtvarnou školu v českých zemích.
V 19. století vznikly tři další dnes významné univerzity. V roce 1885 vznikla v Praze Uměleckoprůmyslová škola. Vládla na ní uvolněná atmosféra a ve studentech byl podporován tvořivý přístu
p.
Logo UMPRUM prošlo za poslední dobu velkou změnou. | Zdroj: umprum.cz
Roku 1895 získává vysokoškolský statut také Báňská akademie v Příbrami, dnešní Technická univerzita v Ostravě. Na úplném konci 19. století, v roce 1899, byla dekretem Františka Josefa
I. ustanovena v Brně Česká technická vysoká škola (dnešní VUT), která vznikla z původně technického učiliště.

Také logo VUT v Brně prošlo zjednodušením. | Zdroj: vut.cz
Po roce 1918 vznikly hned tři vysoké školy v Brně v krátkém časovém období. Jako první vznikla veterinárně zaměřená Vysoká škola zvěrolékařská (dnes VFU). V lednu roku 1919 byla
ustanovena také Masarykova univerzita. V červenci téhož roku poté vzniká také dnešní Mendelova univerzita, která tehdy nesla název Vysoká škola zemědělská.
Benešovým dekretem č. 127 byla v roce 1945 zřízena dnešní Akademie múzických umění v Praze se čtyřmi obory: dramatickým, hudebním, tanečním a filmovým. Roku 1947 pak vznikla v Brně Jan
áčkova akademie múzických umění.
V období komunismu také vznikaly univerzity. Jejich charakter odrážel zaměření komunismu na průmysl, zejména strojírenství a chemii.  Za všechny můžeme jmenovat například Vy
sokou školu politických a hospodářských věd v Praze (1949), Vysokou školu chemicko-technologickou v Pardubicích, Vysokou školu strojní v Ostravě či Vysokou školu strojní a elektrotechnickou v 
Plzni (všechny 1950). Vznikaly i vysoké školy zaměřené úplně jiným směrem. Například Vysoká škola Sboru národní bezpečnosti (1974).
Loga a znaky komunistických univerzit prezentovaly i jejich typické symboly. | Zdroj: Wikipedie.org
Hned v prvních letech znovunabyté samostatnosti vznikají nové státní univerzity, např. Slezská univerzita v Opavě, Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích či Západočes
ká univerzita v Plzni. I když šlo o nové univerzity, jejich znaky většinou odkazovaly na tradici a historii. Až po nějaké době i u nich dochází k moderním variantám jejich znaků a log.
Pětilistá květina v několika variantách je zajímavým ztvárněním vizuální identity Jihočeské univerzity. | Zdroj: jcu.cz

Vizuální identita jako hrdost studentů i pedagogů

Vizuální prezentace vysoké školy by měla být jednotícím prvkem a pomáhat ji vnímat jako něco, co má svoji nezaměnitelnou identitu, kterou představuje její poslání, tradice, vize, konkrétní projekty,
kterými se prezentuje, ale také její studenti, pedagogové a absolventi, kteří ji sdílejí.
Dobrá vizuální prezentace posiluje sounáležitost lidí uvnitř, která se projevuje hrdostí na to, že jsou její součástí. Ta zase podporuje sílu identity instituce navenek.

Některé české univerzity tyto nároky splňují do puntíku. Jiné méně.

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  univerzita (4x), opavě (4x), slezská (3x), karviné (1x), slezské (1x), univerzity (1x)

Zpět na seznam
 

9. Peru povedie 71-ročný Uruguajčan Fossati  
08:38 | 28.12.23     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Teraz.sk - Články  AUTOR: TASR SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Filozoficko-přírodovědecká fakulta
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Peru je v tabuľke juhoamerickej kvalifikácie po šiestich dueloch s dvoma bodmi na poslednom 10. mieste.

Lima 28. decembra (TASR) - Novým trénerom peruánskej futbalovej reprezentácie sa stal Uruguajčan Jorge Fossati. Sedemdesiatjedenročný kouč naposledy viedol klub Universitario de Lima v n
ajvyššej peruánskej súťaži a do národného tímu prichádza s cieľom kvalifikovať sa na MS 2026.

"Pre rok 2024 máme jasné ciele. Vrátiť sa na víťaznú cestu a uspieť v kvalifikácii na majstrovstvá sveta. Dôverujeme skúsenostiam a schopnostiam Jorgeho Fossatiho. Budeme pracovať na to
m, aby sa Peruáncom splnil sen," uviedol prezident peruánskej futbalovej federácie ( FPF) Agustin Lozano Saavedra podľa DPA. Fossati počas svojej bohatej trénerskej kariéry šéfoval aj lavičke v
reprezentácii rodného Uruguaja (2004-2005) a v rokoch 2016-2017 koučoval Katar.

Peru je v tabuľke juhoamerickej kvalifikácie po šiestich dueloch s dvoma bodmi na poslednom 10. mieste. Na postupovú 6. priečku stráca päť bodov. Peruánci sa prebojovali na záverečný svetový 
šampionát päťkrát v histórii, naposledy sa predstavili v roku 2018 v Rusku.

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  fpf (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Chcú od neho, aby postúpil na MS! Peru oznámilo meno nového trénera ( Sport.aktuality.sk - Články, Filozoficko-přírodovědecká fakulta );

Zpět na seznam
 

10. V roce 2024 bude v Česku zřejmě k vidění polární záře i jasná kometa  
13:41 | 28.12.23     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Ceskenoviny.cz - Články  AUTOR: ČTK SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Praha/Opava - Polární záři, jasnou kometu nebo zatmění Měsíce budou zřejmě moci vidět lidé v Česku v příštím roce. Na obloze se objeví také meteorické roje. ČTK to dnes sdělil Petr Horálek 
z Fyzikálního ústavu  v Opavě .

"Pod nebe nás nalákají opět meteorické roje i dále možné polární záře viditelné z našeho území. Hlavně ale pěkná nebeská setkání planet s Měsícem a neposledně také částečné zatmění velkého 
Měsíce a s velkou pravděpodobností jasná kometa Tsuchinshan–ATLAS," uvedl.
Polární záře se mohou objevit po celý rok a také roje meteorů se vyskytnou během roku několikrát. Zmíněná kometa by mohla být zřejmě k vidění od konce září do konce října a částečné zatmění m
ěsíce 18. září. "Bude sice procentuálně malé, ale rozhodně očima velmi pěkně pozorovatelné. Toto zatmění bude vidět v celém průběhu v západní polovině Česka," sdělil ústav k zatmění Měsíce.
Zmíněné úkazy jsou podle přehledu na webu ústavu pozorovatelné z Česka a Slovenska a budou mít pravděpodobně dobré pozorovací podmínky. Do pozorování však může zasáhnout počasí. Lid
é by také pro lepší pozorování měli podle odborníků vyrazit mimo města, kde viditelnost úkazů zhoršuje tzv. světelné znečištění.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): V roce 2024 bude v Česku zřejmě k vidění polární záře i jasná kometa ( Karlovarska.drbna.cz - Zprávy, Fyzikální ústav v Opavě ); V roce 2024 bude v Česku zřejmě k
vidění polární záře i jasná kometa (Jihlavská drbna - Zprávy, Fyzikální ústav v Opavě );
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https://www.maximusweb.cz/public/original/60177000
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/60177000
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjAxNzcwMDAsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjAxNzcwMDAsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjAxNzcwMDAsInRodW1icyI6MX0=
https://www.maximusweb.cz/public/original/60177765
https://www.maximusweb.cz/public/original/60182293
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/60182293
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjAxODIyOTMsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjAxODIyOTMsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjAxODIyOTMsInRodW1icyI6MX0=
https://www.maximusweb.cz/public/original/60220356
https://www.maximusweb.cz/public/original/60204337


Zpět na seznam
 

11. Zprávy (automat)  
16:05 | 28.12.23     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - Hradec Králové - Zprávy (automat)  AUTOR: ČRo - Hradec Králové SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

16:01
0
0

dům mě z toho nechá vybudovat a v místě staré školní jídelny čekání demolice radnice už vyhlásila výběrové řízení na dodavatele stavby domů v plánu je podle nezávislého starosty Josefa čer
veného vytvořit 8 bytových jednotek od velikosti 1

1
5

1 až 4 1 samozřejmě s možností a to by jsme rádi udělali namixovat tam ty nájemníky ať už třeba studenty seniory mladé rodiny a nebo třeba začínající rodiny příjmově vymezené v Česku
3
0

letos přibylo kybernetických útoků vyplývá to z dat antivirových společností a Národního úřadu pro kybernetickou a informační bezpečnost do listu zaznamenal 215 incidentu loni do poloviny p
rosince jich bylo 157

4
5

společnost Digital dříve známá jako Avast zablokovala v roce 2023 o 40% útoku víc než o rok dříve útoku tentokrát neubylo ani v létě kdy v tradičně bývá méně říká vedoucí virového výzkumu
společnosti Jakub křoustek útočili

16:02
0
0

přes Mobily a tablety policie zaznamenala mezi lednem a listopadem sedm a půl procenta růstu trestných činů na internetu Jakub vinčálek z policejního prezidia říká s tím souvisel i ty podvod
ných

1
5

nebo přístupem k internetovému bankovnictví policie třeba v prosinci zasáhla proti dvěma organizovaným skupinám které se díky podvodům na internetu vydělali od roku 2021 přes 100 milio
nů korun Vít Andrle Český rozhlas Příští

3
0

rok budeme moci pozorovat polární záři kometu a zatmění Měsíce několikrát budou vidět i meteorické roje oznámil to dnes Horálek z fyzikálního  ústavu  v Opavě  polární záře se může obj
evit v průběhu celého

4
5

roku Kometa by mohla být zřejmě k vidění od konce září do konce října částečné zatmění měsíce 18 září sport v Sokolovně v Dolní kalné začalo v poledne 24hodinový maraton ve florbalu

16:03
0
0

zhruba 50 Sportovců hraje nonstop do zítřejších 12:00 součástí je charitativní akce její výtěžek organizátoři předají rodičům nemocné dívky ze sousední obce počasí noc
1
5

bude oblačno až zataženo na horách ojedinělé déšť nebo mrholení teploty do šesti stupňů Zítra čekáme oblačno až polojasno v horských oblastech slabý déšť teploty 8 až 11 stupňů a biozát
ěž

3
0

bude zítra na jedničce Český rozhlas Hradec Králové rádio vašeho kraje Zelená vlna Českého rozhlasu
4
5

Hradec Králové nehodu teď máme hlášenou na rychnovsku pozor mezi obcemi Křivice a Rašovice v lesním úseku tam havarovalo osobní auto projíždíte opatrně tolik informace z dopravy

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

12. Zprávy (automat)  
16:05 | 28.12.23     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - Karlovy Vary - Zprávy (automat)  AUTOR: ČRo - Karlovy Vary SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

16:01
0
0

dočasně uzavřený podchod pod kruhovým objezdem u solivárny Na Břehu Ohře v novém volnočasovém areálu Náplavka je ale stále ještě vzedmutá hladina řeky a rozsah poškození bude zn
ámý až v příštích dnech Očekává se ale že budou poškozené povrchy cest a dopadové

1
5

plochy pod herními prvky hrad a zámek Bečov a zámek Kynžvart budou mimořádně otevřené na konci roku v Bečově si můžou Návštěvníci na Silvestra a nový rok prohlédnout expozici svaté
ho Maura v Kynžvartu připravili silvestrovské

3
0

prohlídky kdy Návštěvníci například uvidí Slavnostně nasvícenou sbírku zlacených na stolní souprav podle kastelána Ondřeje Synka jsou ale oba Termíny prohlídek už obsazené obě dvě jsou
již

4
5

vyprodané mě moc potěšilo že ten zájem je My jsme ty prohlídky v loňském roce vypisovali v letošním roce Ano a byly vyprodané dobře na silvestrovské

16:02
0
0

a Novoroční prohlídky relikviáře svatého Maura v Bečově můžou Návštěvníci přijít bez rezervace lidé dosud darovali pozůstalým po útoku na filozofické fakultě Univerzity Karlovy zhruba 56 mi
lionů k českému rozhlasu to

1
5

sdělil mluvčí Univerzity Karlovy Jiří Hájek některé částky se ale podle něj ještě převádím na transparentním účtu univerzity je zatím o milion méně lidé můžou posílat peníze taky do sbírky zne
snáze21 která je určená pro pomoc pozůstalým po obětech střelby z klánovického

3
0

lesa vní je zatím skoro 10000000 korun Lidé v Česku budou moct příští rok pravděpodobně pozorovat polární záři kometu nebo zatmění Měsíce několikrát během roku budou vidět taky mete
orické

4
5

roje řekl to Petr Horálek z fyzikálního  ústavu  v Opavě  polární záře se může objevit během celého roku Kometa by mohla být zřejmě k vidění od konce září do konce října a částečné zatmě
ní měsíce pak 18. září počasí

16:03
0
0

v noci bude skoro zataženo až oblačno na horách ojedinělé slabý občasný déšť nejnižší teploty 6 až tři stupně na horách plus tři stupně až 0 zítra čekejte oblačno přechodně
1
5

až skoro zataženo ojedinělé slabý občasný déšť nebo mrholení nejvyšší teploty 7 až 10 stupňů na horách tři až šest stupňů Celsia povane čerstvý Jihozápadní vítr s nárazy kolem 55 km v ho
dině a rozptylové podmínky budou

3
0

po celý den dobré a bio zátěž na jedničce tedy mírná Český rozhlas Karlovy Vary rádio vašeho kraje Zelená
4
5

vlna Českého rozhlasu Karlovy Vary vozovky v regionu jsou bez problémů sjízdné hlášené nemáme aktuálně ani žádné dopravní nehody přesto buďte na svých cestách velmi opatrní
šťastnou cestu a dobře dojeďte

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

13. Odpolední Plus (automat)  
16:35 | 28.12.23     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - Plus - Odpolední Plus (automat)  AUTOR: ČRo - Plus SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 8x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní
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Regulovaná složka se ale na koncové ceně podílí jen částečně a její nárůst by podle úřadu mohla kompenzovat klesající tržní cena. Bulharsko a Rumunsko se dohodly s Rakouskem na částe
čném vstupu do schengenského prostoru

1
5

volného pohybu. Informuje o tom agentura Reuters, podle které se pro cestující z Rumunska a Bulharska otevřou vzdušné hranice a přístavy v březnu. Sofie a Bukurešť budou s Vídní dál jedn
at o otevření pozemních hranic. Ruská
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kosmická agentura Roskosmos se dohodla s americkou NASA na prodloužení společných letů na Mezinárodní vesmírnou stanici. Ty by tak měly podle agentury Reuters trvat až do roku 2025
. Společné lety znamenají, že americký astronaut
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letí na vesmírnou stanici společně s posádkou na ruské vesmírné lodi a naopak. Mezinárodní vesmírná stanice je v současnosti jednou z posledních oblastí, kde Rusko a západní země spolup
racují. Lidé v Praze si můžou ještě tento
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týden vyměnit řidičské průkazy, kterým končí platnost v letošním roce. Registr řidičů funguje až do pátku, magistrát zatím podle objednávkového systému nepředpokládá žádný zásadní záje
m, přestože podobně jako v minulých
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letech eviduje tisíce dokladů s končící platností a lidé v Česku budou moct příští rok pravděpodobně pozorovat polární záři, Kometu nebo zatmění Měsíce. Několikrát během roku budou vidět t
aké meteorické roje. Řekl to

3
0

Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Polární záře se může objevit během celého roku. Kometa by mohla být zřejmě k vidění od konce září do konce října, částečné zatmění Měsíce 
potom 18. září.
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Na dálnici D1 na cestě z Brna do Ostravy za sjezdem na Zlín na km 266 se stále jezdí jen levým pruhem. Pravý a odstavný blokují hasiči. Zasahují u auta, které
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sjelo mimo dálnici. Je to bez kolony. I tak zpomalte v Praze ve Kbelské směrem nahoru k dálnici D8. Za sjezdem na Prosek vyšetřují nehodu v připojovacím pruhu od čerpací stanice. Kolona v
ás zdrží asi 10 minut. A na magistrále

1
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směrem do centra zůstává kolona na Nuselském mostě a také od hlavního nádraží k muzeu. Dobře dojeďte. Zítra bude oblačno až polojasno, místy až zataženo a to hlavně na horách. Zejmé
na

3
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na horách se také objeví slabý déšť nebo mrholení. Nejvyšší denní teploty 8 až 12 stupňů. Tolik zprávy, teď už pokračuje odpolední + s Martinem Matějkou. A v čase do 17. hodiny pro vás roz
ebereme třeba to, že na hory začínají postupně najíždět

4
5

klienti na silvestrovské pobyty. Hlavní nápor očekávají provozovatelé v pátek a v sobotu. Budou letos hotely na Silvestra vyprodané? Na Ukrajině kvůli ruské invazi zůstávají rozsáhlá minová 
pole. Nebezpečí hrozí nejen na pevnině, ale i v moři.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

14. Ohňostroje budou. Po výzvě ministra ho zrušila Karviná  
02:05 | 29.12.23     Originál  Stáhnout

Tisk  ZDROJ: VLTAVA LABE MEDIA a.s - Novojičínský deník  AUTOR: TOMÁŠ JANUSZEK SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v
Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Kraj – Ani letos nepřijdou lidé v Moravskoslezském kraji o oblíbené ohňostroje. Většina měst, která měla naplánováno uspořádat přímo na silvestra nebo na Nový rok v podvečer ohňovou show, ji p
ořádat bude. Na výzvu ministra vnitra Vít Rakušan, který vyzval primátory a starosty měst v celé republice, aby letos nepořádali silvestrovské ohňostroje s ohledem na smrt 14 lidí na Filozofické fak
ultě Univerzity  Karlovy, zareagovala pouze Karviná  a pořádání ohňostroje zrušila. 

V největším ostravském obvodu se lidé na novoroční ohňostroj mohu těšit i letos. Radnice se rozhodla, že jej lidem dopřeje. „Po poradě se starosty z Ostravy, kteří také ohňostroje organizují, a zvá
žení dalších souvisejících skutečností, Ostrava-Jih doporučení ministra nevyslyší. Prioritním důvodem pořádání této každoroční tradice 1. ledna je přinášet lidem při vstupu do nového roku radost. S
polečné sledování ohňostroje je rituál, podporující sounáležitost a přání, aby lidé prožili další rok ve zdraví, štěstí a spokojenosti. Na to je potřeba v této těžké době myslet o to víc,“ uvedla mluvčí ob
vodu Ostrava-Jih Gabriela Gödelová. 

Tradiční show, na kterou se pravidelně sjíždějí tisíce lidí, se tak uskuteční 1. ledna od 18 hodin u kruhového objezdu mezi sídlišti Hrabůvka, Bělský Les a Dubina. 

Tmavá obloha se před silvestrovskou půlnocí rozzáří světly také nad řekou Ostravicí od Slezské Ostravy. „Městský obvod Slezská Ostrava tradičně oslaví příchod nového roku novoročním
ohňostrojem před slezskoostravskou radnicí,“ napsal Deníku mluvčí obvodu Viktor Vlček. Akce Slezská vítá nový rok začíná 31. prosince ve 23.30 hodin. 

V Ostravě-Hošťálkovicích se bude o silvestru od 15 do 17 hodin jako každoročně rozlévat punč, ale tentokrát se jeho závěr obejde bez ohňostroje. „Připojíme se k pietě,“ sdělil Deníku starosta Hoš
ťálkovic Jiří Jureček. 

TŘINECKÁ VÝZVA LIDEM 

Opava ani Třinec novoroční ohňostroj nepořádají už několik let a nejinak tomu bude i letos. Třinec navíc vyzval své obyvatele, aby zvážili, zda vítat nový rok pyrotechnikou. „Je to nezávazná výzva,
přesto nám přišlo vhodné, tak učinit,“ řekl mluvčí magistrátu města Třince Stanislav Cieslar. 

Ohňostroj nebude ani ve Frýdku-Místku. „V současné době v tíživé ekonomické situace není účelné vynakládat několik set tisíc korun na chvilkovou atrakci. Je to také otázka bezpečnosti a pořádku
. U ohňostroje se shlukovaly větší skupiny lidí, část přijížděla nebo přicházela z okolních obcí, v minulosti docházelo ke konfliktům, výtržnostem a šarvátkám. V pohotovosti musela být městská polic
ie i hasičský záchranný sbor,“ stojí na webových stránkách města. 

Jediným městem, které po středečním apelu ministra vnitra své původní rozhodnutí změnilo, byla Karviná. „Přesuneme ho na začátek června v rámci Dnů Karviné. Prodej občerstvení na Masarykov
ě náměstí v pondělí 1. ledna od 15 do 20 hodin zůstane zachován,“ sdělil mluvčí města Lukáš Hudeček. 

Orlové naopak ohňostroj proběhne. Stejně tak je v Havířově naplánován ohňostroj na 15. minutu po silvestrovské půlnoci. Oznámení o konání akce má město stále na svých stránkách., Že by došlo
ke změně, nikdo z města ve čtvrtek nepotvrdil. 

V Českém Těšíně proběhne na Nový rok v 17 hodin na obou stranách řeky Olše laserová show. „Je to bezhluková show, promítání na oblohu. Není důvod něco rušit,“ řekla ředitelka KaSS Střelnice
Sabina Stiller. Akci pořádají společně polský a Český Těšín. Klasický ohňostroj však na Nový rok v Českém Těšíně bude. Rozhodli se jej uspořádat členové místní organizace hnutí ANO. Na svém 
facebooku informují, že novoroční ohňostroj se bude konat 1. ledna v 17.30 hodin na nábřeží Olše. A to navzdory tomu, že si obyvatelé města v anketě odhlasovali, že ohňostroj na Nový rok
nechtějí. 

PYROTECHNIKA JDE  STÁLE NA ODBYT 

Jak na výzvu k omezení hlučného vítání nového roku a rušení některých ohňostrojů zareagovali lidé? Podle včerejšího vyjádření Michala Křižáka z firmy Tarra Pyrotechnik zatím výraznější pokles pr
odeje pyrotechniky nezaznamenali. 

Majitel firmy Zábavná pyrotechnika z Nebor u Třince Petr Cymorek připustil, že po středeční výzvě ministra lehký pokles nákupů pyrotechniky ve svých čtyřech pobočkách napříč regionem
zaznamenal. „Od včerejška se prodává o něco méně, většinou to bývá naopak, před koncem roku lidí nakupují stále více,“ řekl Cymorek. 

Chápe, že je vhodné chovat se v této době zdrženlivě a nějak vyjádřit soustrast s pozůstalým po 14 obětech řádění pražského šíleného střelce. „I proto jsem neměl problém, když mi volali z Bohumí
na, že štědrovečerní ohňostroj, který jsem pro ně měl dělat, zruší. Chápu to. Co mi však vadí, jsou prohlášení politiků, kteří ze dne na den mění pravidla, něco přikazují či doporučují a to bez ohledu 
na to, že to třeba může některé lidi připravit o výdělek,“ řekl Cymorek. 

OCHRÁNCI ZVÍŘAT:  NEPŘEKLÁDAT OHŇOSTROJE! 

Na možné odkládání a přesuny ohňostrojů ze silvestra na termíny během roku reaguje i Petr Stýblo z Národní sítě záchranných stanic Českého svazu ochránců přírody. Varuje,že odpalování
ohňostrojů na jaře a v létě způsobí volně žijícím zvířatům násobně větší škody než odpalování v zimních měsících. „Plašit takovýmto způsobem zvířata v době péče o mláďata je barbarské a na hra
ně zákona,“ říká Petr Stýblo. Podle něj by zábavní pyrotechnika by z našeho života měla zmizet úplně. Vždycky bude působit utrpení a ohrožovat zdraví zvířat i lidí.
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SEKCE: Zpravodajství MUTACE: Nový Jičín
PDF POPIS OBRÁZKŮ: NOVOROČNÍ OHŇOSTROJ se konal v Ostravě-Hrabůvce 1. ledna 2023.
Lidé o něj nepřijdou ani tentokrát. Foto: Deník/Lukáš Kaboň

PDF STRANA: 3

KLÍČOVÁ SLOVA:  univerzity (1x), karviná (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Ohňostroje budou. Po výzvě ministra ho zrušila Karviná ( VLTAVA LABE MEDIA a.s - Karvinský deník, Slezská univerzita v Opavě, Karviná ); Ohňostroje budou. Po výzvě
ministra ho zrušila Karviná (VLTAVA LABE MEDIA a.s - Moravskoslezský deník, Slezská univerzita v Opavě, Ostrava-město ); Ohňostroje v Moravskoslezském kraji - budou také na Novojičínsku
(Denik.cz - Novojičínský deník, Slezská univerzita v Opavě ); Ohňostroje na Ostravsku. Na Jihu i ve Slezské Ostravě letos budou ( Denik.cz - Moravskoslezský deník, Slezská univerzita v Opavě );
Ohňostroje v regionu. V Opavě tradičně nebude, jak je tomu jinde (Denik.cz - Opavský a hlučínský deník, Slezská univerzita v Opavě ); Ohňostroje v regionu. Třinecká výzva, nebude ani ve Frýdku-
Místku (Denik.cz - Frýdecko-místecký a třinecký deník, Slezská univerzita v Opavě ); Ohňostroje v regionu budou. Po výzvě ministra ho zrušila jen Karviná ( Denik.cz - Karvinský a havířovský deník,
Slezská univerzita v Opavě);
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15. (NE)OBYČEJNÝ: Někdy je lepší do země nekopat, říká archeolog Radek Bláha  
06:24 | 29.12.23     Originál  Stáhnout
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SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Radek Bláha je Hradečák srdcem i duší. Od útlého dětství ho bavila historie a už jenom to, že s rodiči bydlel pod starým městem, mělo velký vliv na jeho životní rozhodnutí. Po střední škole se o
dhodlal jít na studium středověké archeologie. Dnes je z něj archeolog v Muzeu východních Čech, kde se věnuje záchranné výzkumné činnosti na území Hradce Králové. Zároveň se zaměřuje t
aké na to, jak město vznikalo a vyvíjelo se. I proto jsme jej zařadili pro tento měsíc mezi neobyčejné.

Každodenní pohled z okna na katedrálu Svatého ducha i na Bílou věž vyvolal v Radkovi Bláhovi zájem o minulost Hradce Králové. „Rodiče se také zajímali o historii a měli k ní kladný vztah. Zájem 
o archeologii se tedy rodil přirozeně. Byl jsem dítě, které bavil dějepis. To, že jsem skončil u archeologie, byla trochu souhra okolností, náhod a štěstí,“ říká s úsměvem Bláha.
Radek Bláha vystudoval obchodní akademii. Po maturitě se otevřel na Filozoficko -přírodovědecké  fakultě  v Opavě  nový obor středověká archeologie a pro něj to byla výzva. V té době se jin
ak archeologie studovala pouze v Praze a Brně, obor se neotevíral úplně každý rok. V Opavě to tenkrát zkusil a vyšlo to.
„Už během studií jsem začal spolupracovat s Muzeem východních Čech jako brigádník a pracovník na částečný úvazek. Po skončení na fakultě v Opavě jsem si dodělal ještě magisterské studi
um v Brně,“ zmiňuje.
Na plný úvazek pracuje v Muzeu východních Čech od roku 2001. „Moje práce je i mým koníčkem. Je velmi pestrá a zahrnuje v sobě spoustu činností. Probíhá jak v terénu, tak i za psacím stolem
a mezi regály depozitářů. Je ale potřeba se stále vzdělávat, jinak to nejde. Musíte si všímat, co se v oboru děje a není to jednoduché. Publikační činnost v archeologii středověku je tak obrovská
, že už jen vše sledovat je velice obtížné. Spousta odborných článků i monografií je už ale v on-line podobě, což je velká pomoc. Pro nás je důležité nejen to, co se děje v České republice, ale t
aké v Polsku, bližších částech Německa, v Rakousku, na Slovensku a v Maďarsku, rovněž v Pobaltí, severní části Balkánu nebo v západních částech Ukrajiny. Ve středověku tyto země tvořily s
českými zeměmi jednu kulturní oblast. Lidé tu žili obdobným způsobem života, používali podobné věci, a tedy i archeologické nálezy jsou podobné. Víme například, že z Hradce chodili poutníci a
ž do Krakova a přinášeli si odtamtud na památku poutní odznaky. I tímto způsobem docházelo ke vzájemným kontaktům a kulturní výměně mezi vzdálenějšími oblastmi Evropy,“ říká o vývoji.
Radkovi Bláhovi se na Hradci Králové líbí z archeologického hlediska například to, že byl významným střediskem už v pravěku. Jeho úloha jako střediska východních Čech nezačala vznikem výcho
dočeského kraje v roce 1960, ale je daleko starší a sahá do doby kamenné. „Hradec je nepřetržitě osídlen již zhruba 1200 let a během té doby je bez přestávky centrem východních Čech, což
není tak obvyklé. Měst, která mají takto dlouhou střediskovou tradici není u nás v republice mnoho. I v rámci střední Evropy to není úplně běžné. Hradec nebyl jen pahorek nad soutokem, ale i ob
last pod tím, nad které se dnes rozkládá statutární město. Od pravěku tu byly osady a pohřebiště, které tvořily to přirozené zázemí hradiště a ty daly za základ dnešnímu městu,“ vysvětluje.
Měl možnost se účastnit výzkumů v jádru města. Konkrétně na Velkém i Malém náměstí a v jeho okolí v souvislosti s rekonstrukcemi veřejných prostranství, se stavbami sítí i opravami. Jednalo se 
o areál bývalého pivovaru nebo rekonstrukci Klicperova divadla, či divadla Beseda.
„Důležité byly výzkumy i pod historickým jádrem. Archeologické nálezy jsou také pod novou zástavbou, i v částech města, které pocházejí z 19. nebo 20 století. Archeologické výzkumy naše mu
zeum provádí i v širším v rámci východních Čech, ale velká část z toho, co děláme, souvisí s Hradcem a jeho okolím," říká.
Pokud jde o samotné středověké nálezy, nejčastěji se nachází keramika, tedy výrobky z pálené hlíny. Většinou jde o úlomky kuchyňských a stolních nádob, ale také keramiku stavební, kam patří ci
hly a dlaždice. „Nesmíme zapomenout ani na kachle, které byly součástí kamen. Kromě různých kovových předmětů tvoří důležitou část archeologického materiálu také zvířecí kosti. Byl to odpad
, ze kterého se dá ale získat spousta informací. Můžeme se dovědět, jaká zvířata s člověkem ve městě žila. Kosti byly také důležitou surovinou pro výrobu nástrojů nebo ozdob,“ říká o nálezech.
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Radek Bláha rád poznává oblasti východních Čech a okolí blízkého zahraničí, které je z archeologického hlediska velmi podobné. „ Jako student jsem se byl podívat na výzkumy v Anglii. Byla to za
jímavá zkušenost, ale mně se líbí tady. Jsem tu doma a ani mě to neláká jít kopat třeba do Egypta. Mám rád střední Evropu,“ usmívá se.
Když má čas, rád čte díla klasiků, kteří jsou pro něj důležití pro poznání minulosti. Poslouchá i klasickou hudbu, hudbu 19. a první poloviny 20. století nebo rekonstrukci středověké hudby, popřípad
ě českou lidovou píseň.
Prací archeologů je, podle Radka Bláhy, také ochrana kulturního dědictví. „ Součástí archeologické práce je nejen výzkum míst ohrožených stavbami, ale také ochrana archeologických památek 
dosud uchovaných pod zemí i patrných na jejím povrchu. Jedná se například o hradiště či mohylníky. To jsou místa, o kterých je dobré vědět a spolupracovat s veřejností na jejich ochraně. Jsou
to památky důležité pro nás pro všechny. Vypovídají o naší minulosti, o nás všech,“ vysvětluje.
Pro archeology je paradoxně lepší nechat nálezy pod povrchem, než je nutně vykopávat. „Pokud nálezy mohou zůstat na místě a nejsou ohroženy tak jsme raději, když tam zůstanou pro příští gen
erace. Způsoby výzkumu se neustále rozvíjejí a už dnes jsou k dispozici metody, jak získat hodnotné informace bez zásahu do země. V blízké budoucnosti jich bude přibývat. Když nějaké
území může zůstat ušetřeno bez zásahů, pak je to jenom dobře. To jsou hodnotná území, i když na povrchu není nic vidět. Některé nálezy jsou viditelné třeba na leteckých snímcích,“ říká.
Jak vypadá takový den archeologa při průzkumu, u kterého se sbírá archeologický materiál v ornici, nebo výzkumu, tedy při samotných vykopávkách? „ Důležitou složkou naší práce jsou kontroly n
a stavbách při výkopech. Například inženýrských sítí, základů rodinných domů, případně dalších staveb. V tomto případě patří mezi základní vybavení motyčka na začišťování povrchů a stěn vý
kopů, nebo malý rýč. Dále jsou to pomůcky na měření, jakými jsou pásmo a metr, dále milimetrový papír a tužka na zakreslení případných zjištěných nálezů. V současné době se část dokumenta
ce provádí i pomocí aplikací v mobilním telefonu. Eviduje se poloha GPS, vyplňují se on-line formuláře a mobil je potřeba i pro fotografování nálezů,“ popisuje.
Rozsáhlejší výzkumy, kterými jsou vykopávky, už podle Bláhy provádí větší skupina lidí kde jsou dělníci, dokumentátoři i jiní. Tyto práce řídí archeolog. Na samotné kopání se používá běžné nářadí,
jakým je rýč, lopata a krumpáč. Na jemnější odebírání a čištění pak špachtle, nože a štětce. Pokud to jde, na odsátí jemného prachu se využívá například i vysavač.
„Ve službách archeologie se však může uplatit i těžká technika jakou jsou bagry s hladkou lžící pro přesné odebírání ornice či jiné zeminy. Při dokumentaci se využívají také drony, pokud je třeb
a zdokumentovat větší plochy. Záleží skutečně na konkrétní situaci, na základě které se vždy volí vhodné pomůcky. Nesmíme také zapomenout na to, že "vykopávkami" výzkum nekončí. Násle
duje zpracování nálezů zahrnující jejich očištění, konzervaci, dokumentaci, což dělají laboranti, konzervátoři, případně další specialisté. Archeolog spolu s dalšími odborníky provádí jejich vyhod
nocení. Tedy jaké místo tyto předměty kdysi zaujímaly v běžném životě, k čemu sloužily a jak jsou staré,“ říká.
Archeolog ve spolupráci s dalšími specialisty zpracovává pořízené fotografie a výkresy, ve kterých je zaznamenána poloha i to, jak spolu nálezy navzájem souvisí. Pokud jde o jednoduché záznamy,
může vše provést sám.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  filozoficko (1x), přírodovědecké (1x), fakultě (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

16. OPFka má v zimním období své kouzlo. ❄❄️️  
08:24 | 29.12.23     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Obchodně  podnikatelská fakulta  v Karviné , Slezská univerzita SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Obchodně-
podnikatelská fakulta

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

OPFka má v zimním období své kouzlo. ❄️

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (1x), podnikatelská (1x), fakulta (1x), karviné (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): OPFka má v zimním období své kouzlo. ❄️  ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

17. Ať každý Váš krok vede správným směrem! �   
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Ať každý Váš krok vede správným směrem! �

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  fakulta (1x), veřejných (1x), politik (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

18. Vášnivý šachista a spisovatel Viktor Dyk se do ženění příliš nehrnul  
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Viktor Dyk proslul jako zastánce nekompromisních postojů. V mnohých svých textech se uměl opřít do svých protivníků natolik tvrdě, že si příště rozmysleli, zda se s ním pustí do rozepře.

Ve skutečnosti tento básník, dramatik, politik a novinář, narozený 31. prosince 1877 v Pšovce, toužil především po ideálu absolutní slušnosti a cti.
Básníkův otec byl velice schopným správcem lobkovického panství. Miloval knihy a doufal, že oba jeho nadaní synové, starší Ludvík a mladší Viktor, půjdou studovat. Měli k tomu veškeré předpokl
ady. Jenomže Ludvík nakonec z práv zběhl k novinařině a Viktor na gymnáziu málem propadl z matematiky, protože jeho srdce zachvátila literatura.
Otec si často kladl otázku, co z takového studenta asi vyroste. A proto se svěřil se svými obavami jednomu pražskému příbuznému. Ten v úřadě sdílel kancelář s básníkem a překladatelem
Antonínem Klášterským, který se osobně znal s Aloisem Jiráskem , profesorem  gymnázia v Žitné ulici, kam docházel právě i Viktor Dyk.
Klášterský přislíbil, že se pokusí zjistit, jestli v mladíkovi dřímá skutečný talent a pokud ano, přimluví se za něj na gymnáziu. Klášterský neotálel a brzy si pozval k sobě domů hocha, jehož popsal ja
ko „hezkého, trochu zavalitého a buclatého“, aby se mohl blíže seznámit s jeho autorskými pokusy. Naštěstí ho jeho verše zaujaly a on se stal Viktorovým prvním rádcem a patronem. Mladý básník 
ho pak pravidelně zásoboval svými nevyzrálými dílky. Klášterský dobře věděl starou známou pravdu, že každý diamant se musí nejprve pořádně obrousit. A tak se postaral nejen o to, aby mladému
poetovi vyšly první tři básně pod pseudonymem Viktor Souček, ale především o Jiráskovu přímluvu u profesora matematiky, který se nad Dykem slitoval, přestože si Jiráskovi postěžoval, že Viktor 
„ty verše ve škole píše hlavně na mne.“
Viktor se však oddával ještě jedné velké vášni, v níž vynikal nad ostatní, a to hře v šachy. S oblibou drtil své méně zdatné soupeře na půdě literárního a řečnického spolku Slavia. Seznámil se zde i 
se svou osudovou ženou Zdenkou Háskovou. Ta ale šachům příliš neholdovala. Později mu dokonce v jedné vztahové krizi vyčetla, že má v hlavě pouze šachy a nic jiného se mu tam nevejde.
Vzájemná láska ale zjevně přetrvala veškeré nesnáze. Tudíž se nakonec vzali po sedmadvacetileté známosti, poznamenané odloučením, rozchody a nedorozuměním.
Viktor také náruživě fandil kopané, ostatně bratr Ludvík se stal spoluzakladatelem legendárního klubu FC Slavia. Tuto náklonnost k fotbalu nemohl ale rozhodně sdílet s bohémem S. K.
Neumannem, s nímž ho spojovalo neobyčejné přátelství. Jejich vzájemná korespondence vypovídala o velké důvěře a úctě. Posílali si velmi otevřené a upřímné dopisy, ačkoliv byli povahově dost pr
otichůdní. Oba sice revoltovali, ale Neumann tíhl politicky k anarchii a k levici, zatímco Viktor Dyk se vychyloval striktně napravo. Dokonce vstoupil do Státoprávně pokrokové strany a byla mu při té 
příležitosti nabídnuta kandidatura za desátý volební okres. Nicméně nikdy nepatřil mezi zdatné řečníky, co mluví k davům. V debatách uměl obratně argumentovat, ale před cizími lidmi se cítil nesvů
j. V takových chvílích se o slovo hlásila jeho pečlivě skrývaná plachost.
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Po vzniku samostatné republiky se stal členem Revolučního národního shromáždění a jeho první parlamentní řeč se týkala uzákonění osmihodinové pracovní doby. Dyk i v politice zůstával osobitý
m strážcem spravedlnosti. Když dnes čteme jeho myšlenky, máme dojem, jako by nezestárly: „Platit v odměnu lopotné a nevděčné práce za kořistníka a korytáře, toť žalostné a těžko snesitelné, k t
omu nehledě, že nevyvrácená taková obvinění otřásají morálkou slabších: berou jiní, berou jiné, proč bys nebral, Augustine? Vytváří se úpadkové cítění, v němž korumpovat a dát se korumpovat za
věc přirozenou a obyčejnou se považuje. Proto považujeme za nemožné, aby politik, obviněný z činů, jež se dotýkají veřejné morálky, prostě mlčel a nechal vše běžet.“
Dyk ale nebyl pouhým politikem, nýbrž především autorem osobitého literárního stylu, úsečného a plného ironie, který přitom nepostrádal určitou citovou jemnost. A jako poctivý vlastenec uměl svo
u lásku k domovině vkládat do nádherných veršů: „To je ta vyvolená země/to je ten vyvolený luh/ hovoří s nebem vrchů témě/z hořících keřů mluví bůh.“
Dyk si v životě skutečně prošel mnohými zápasy. Zanechal nám však odkaz, který říká, že vztah k rodné zemi je základním předpokladem toho, aby měla nejen přítomnost, ale také nějakou budouc
nost.
Viktorův osud bohužel předčasně zkrátila dědičná srdeční choroba. Jeho poslední léto odjel na jih k Jadranu, přestože mu lékař cestu výrazně nedoporučoval. Viktor chtěl ale vyhovět své ženě. Os
udnou se mu stala procházka ve vodě po kluzkých kamenech, kdy ho zasáhla přílivová vlna. A on dostal srdeční mrtvici. Při snaze o jeho záchranu se málem utopila jistá Češka Marie Ermisová. An
i tato dáma, ani paní Zdenka, ale neuměly plavat. Všechny tyto okolnosti se pak sešly jako průvodci a původci básníkova náhlého skonu. Milovaná Zdenka si to často vyčítala: „… a ten modrý Jadra
n bude jí už zastřen smuteční mlhou vzpomínání.“ Ovšem na té tragické události už nemohla vůbec nic změnit.
Zdroje:
Bittnerová Martina, Utajené životy slavných Čechů, Praha 2012
Garncarz Milan, Viktor Dyk a další zajímavosti, Praha 1996
Kolektiv autorů, Básník a politik, Sborník z konference k sedmdesátému výročí úmrtí
Viktora Dyka, Praha 2004
Kolektiv autorů, Viktor Dyk, osmdesát let od smrti, Praha 2011

SEKCE: Blogy

KLÍČOVÁ SLOVA:  jiráskem (1x), profesorem (1x)

Zpět na seznam
 

19. Polární záře, jasná kometa i zatmění Měsíce budou zřejmě k vidění v Česku na obloze v roce 2024  
08:51 | 30.12.23     Originál  Stáhnout
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SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Novinky a aktuality ze světa vědy a techniky. Nenechte si utéct informace ze všech možných odvětví, které obohatí váš pohled na svět. Přinesou vám poznání i poučení. Sledujeme vesmírné pro
jekty, lékařské výzkumy nebo archeologické objevy.

Čtěte také

Beethoven nebo Dvořák své 10. symfonie nedopsali. Po mnoha letech je dotvořila umělá inteligence

Modul SLIM japonské vesmírné agentury JAXA během vánočních svátků zdárně vstoupil na oběžnou dráhu Měsíce. Informovala o tom japonská agentura Kjódó, podle níž je přistání na
lunárním povrchu plánováno na 20. ledna v časných ranních hodinách (19. ledna odpoledne SEČ). Pokud by modul přistání ten den promeškal, další příležitost se mu naskytne kolem 16. února.
Umělá inteligence zřejmě vyřešila záhadu Raffaelova obrazu Madona s růží . Kunsthistorikům se s pomocí umělé inteligence (AI) zřejmě povedlo rozluštit záhadu týkající se slavného obrazu
renesančního mistra Raffaela, který má ve sbírkách madridské muzeum Prado. Odborníci se léta nemohli shodnout na tom, zda některé části olejomalby nejsou dílem jiného malíře. Algoritmus vyvi
nutý vědci z univerzity v britském Bradfordu nyní tuto verzi potvrdil - podle něj postavu svatého Josefa namalovala jiná ruka než Raffaelova.

Čtěte také

Polární záře závisí na aktivitě Slunce. Její maximum čekáme v roce 2025, takže se máme na co těšit

Polární záři, jasnou kometu nebo zatmění Měsíce budou zřejmě moci vidět lidé v Česku v příštím roce . Na obloze se objeví také meteorické roje. Uvedl to Petr Horálek z Fyzikálního  ú
stavu  v Opavě . "Pod nebe nás nalákají opět meteorické roje i dále možné polární záře viditelné z našeho území. Hlavně ale pěkná nebeská setkání planet s Měsícem a neposledně také částečné z
atmění velkého Měsíce a s velkou pravděpodobností jasná kometa Tsuchinshan–ATLAS."
Studenti, pedagogové, vědci i široká veřejnost budou moci další tři roky bezplatně využívat starší české publikace v prostředí internetu . Umožňuje to uzavřená dohoda mezi Národn
í knihovnou ČR a kolektivními správci Dilia a OOA-S, kteří zastupují autory, na pokračování zpřístupnění digitálního obsahu děl nedostupných na trhu. Licenční ujednání umožní i v období let 2024 a
ž 2026 jejich zpřístupnění. Jde o více než 150.000 titulů, které nejsou dostupné na knižním trhu, ale jsou chráněny autorským právem.

Čtěte také

Pasivní domy, zeleň a zadržení srážkové vody by mohlo ve městech pomoci s dopady klimatických změn

Na třetině území světa, které není trvale zaledněné, se v posledních 40 letech významně snižovala půdní vlhkost, půda tedy vysychala . Naopak pouze na pěti procentech pevniny se 
míra vlhkosti dlouhodobě a významně zvyšovala. Mezi regiony nejvíce postižené stále intenzivnějším suchem patří rovníková Afrika, velká část Jižní Ameriky, středozápad USA a pás od východní E
vropy až po východní Asii.
Muzeum Mladoboleslavska v lednu otevře výstavu mapující vývoj ražby mincí na českém území, součástí bude i víc než 10 mincovních pokladů . Ukázky mincí zahrnou období od d
oby laténské po současnost. K vidění budou například denáry, pražské groše, dukáty i tolary. Výstava věnovaná numismatice a nálezům mincí pod názvem Příběh mince – Moneta Terra Bohemiae 
začne v přízemním sále mladoboleslavského hradu 16. ledna.
Technický pokrok a poznávání se nedá zastavit. Zvláště v 21. století je vývoj tak překotný, že kdo chvíli stál, už stojí opodál!

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

20. Meteory, kometa a zatmění Měsíce při superúplňku. Výběr astronomických úkazů roku 2024  
15:33 | 30.12.23     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Novinky.cz - Věda a školy  AUTOR: Filip Šára SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Polární záři či jasnou kometu budou zřejmě moci vidět lidé v Česku v příštím roce. Ozdobou oblohy v roce 2024 pak nepochybně bude částečné zatmění Měsíce při superúplňku v září. Na oblo
ze se objeví též každoroční meteorické roje, jeden z nich vrcholí hned na začátku ledna.

„Nebeskou ‚divadelní sezonu‘ zahájí v lednu meteorický roj Kvadrantidy a skupina planet s Měsícem na ranní obloze. Na jaře se ukáže Merkur a nastane série setkání Měsíce, Jupiteru a Uranu v so
uhvězdí Býka. Přes léto planety vyklidí pole umělým družicím a nočním svítícím oblakům, a hlavně ‚padajícím hvězdám‘ meteorického roje Perseidy. Ve druhé polovině roku se planety budou předh
ánět, která si zaslouží více pozornosti. Obdobím nejlepší viditelnosti postupně projdou Saturn a Jupiter, objeví se Merkur na ranní obloze a v závěru roku se na večerním nebi rozzáří Venuše a Mars,
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“ shrnul Pavel Suchan z Astronomického ústavu AV ČR, co mimo jiné můžeme příští rok očekávat.
„Pod nebe nás nalákají opět meteorické roje i dále možné polární záře viditelné z našeho území. Hlavně ale pěkná nebeská setkání planet s Měsícem a v neposlední řadě také částečné zatmění vel
kého Měsíce a s velkou pravděpodobností jasná kometa Tsuchinshan–ATLAS,“ doplnil Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  Slezské univerzity v Opavě .
Polární záře se mohou objevit po celý rok. Zájemcům o pozorování polárních září Horálek doporučuje sledovat tzv. aurorální monitory, na počítači třeba SolarHam nebo SpaceWeatherLive, případně
mobilní aplikaci Aurora Alerts.

Žádné překvapení. Českou astrofotografií za listopad je snímek polární záře

Rovněž roje meteorů se vyskytnou během roku několikrát. Zmíněná kometa Tsuchinshan–ATLAS by mohla být zřejmě k vidění od konce září do konce října a částečné zatmění Měsíce 18. září.
„Bude sice procentuálně malé, ale rozhodně očima velmi pěkně pozorovatelné. Toto zatmění bude vidět v celém průběhu v západní polovině Česka,“ sdělil opavský ústav k měsíčnímu zatmění.
Foto: Petr Horálek/ Fyzikální  ústav  v Opavě

Obloha během částečného zatmění Měsíce 18. září 2024
Zmíněné úkazy jsou podle zevrubného přehledu na webu opavského ústavu pozorovatelné z Česka a Slovenska a budou mít většinou pravděpodobně dobré pozorovací podmínky. Do pozorování v
šak může zasáhnout počasí. Lidé by také pro lepší pozorování měli podle odborníků vyrazit mimo města, kde viditelnost úkazů zhoršuje tzv. světelné znečištění.
Přehled nejzajímavějších očekávaných astronomických událostí příštího roku nabízí na svém webu např. i Česká astronomická společnost.

Rok odstartují Kvadrantidy
Když se podíváme blíže na některé konkrétní úkazy, tak téměř pravidelně každý kalendářní rok začíná z astronomického hlediska jedním z nejbohatších meteorických rojů: Kvadrantidami. Roj je akt
ivní v období přibližně od 1. do 10. ledna.

V noci může zazářit až 1000 meteorů z roje Geminid

V mnoha ohledech lze o Kvadrantidách, jejichž mateřským tělesem je trochu netradičně planetka 2003 EH1 (nikoli kometa), hovořit jako o jednom ze tří nejsilnějších meteorických rojů celého roku. 
Svědčí o tom především hodnota zenitové frekvence udávaná obvykle údajem 120 meteorů za hodinu. Naopak v neprospěch roje hraje krátké trvání maximální aktivity roje (zhruba šest hodin) a ob
ecně vysoká pravděpodobnost oblačného počasí.
V roce 2024 nastává maximum za nepříliš příznivých podmínek. Vrchol aktivity lze pozorovat v noci ze 3. na 4. ledna (ze středy na čtvrtek), přičemž maximum nastane až po rozednění okolo 10 hod
in SEČ. Pozorování však nebude příliš přát Měsíc.
Zájemci by si poté určitě neměli nechat ujít 20. duben, kdy se na nebi těsně potkají planety Jupiter a Uran.

Bohatý srpen
Okolo 12. srpna nás bude čekat letní rojení meteorů v ranních hodinách. Nejvíce meteorů z roje Perseidy bychom měli spatřit v noci ze 12. na 13. srpna, kdy má smysl roj pozorovat mezi půlnocí a 4
. hodinou ranní. Za dobrého počasí zazáří 50–80 meteorů v každé hodině.

Astronomové ocení tvůrce dechberoucích snímků zatmění Slunce

K velmi vzácné nebeské podívané podle Fyzikálního  ústavu  v Opavě  dojde v noci ze 14. na 15. srpna. Jasné planety Jupiter a Mars se na obloze úhlově přiblíží na 18 úhlových minut, což je té
měř jen polovina úhlového průměru Měsíce v úplňku na obloze.
„Samotné maximální přiblížení nastane už 14. srpna v 18:52 SELČ, kdy z našeho území budou planety pod obzorem. Pokud ale počkáte do jejich východu 15. srpna 2024 zhruba okolo 0:25 SELČ, 
o příliš nepřijdete. V té době bude úhlová vzdálenost planet od sebe stále dost malá, okolo 21 úhlových minut. Při pohledu pouhýma očima tak budou planety opravdu blízko sebe a vizuálně nepřehl
édnutelné i z měst,“ sdělil Horálek.
Ve středu 21. srpna na časné ranní obloze za rozbřesku nastane taktéž opravdu pozoruhodná a poměrně vzácná nebeská podívaná: Měsíc zakryje planetu Saturn.

Zatmělý Měsíc a kometa
V časných ranních hodinách ve středu 18. září se dočkáme částečného zatmění Měsíce, které potrvá jednu hodinu a tři minuty.
V době, kdy bude probíhat zatmění, budeme zároveň pozorovat jeden z úhlově největších úplňků v roce. „Jen necelých 11 hodin po maximu zatmění se Měsíc octne nejblíže k Zemi, a to na vzdáleno
st 357 283 km. V té době už bude pod obzorem, ale v době úkazu už bude k Zemi dostatečně blízko, abychom pozorovali jeden z úhlově největších úplňků v roce,“ zmínil Horálek.

K Zemi letí čerstvě objevená kometa

Jedním z nejzajímavějších a nejočekávanějších nebeských úkazů roku 2024 by podle něj mohla být kometa s označením C/2023 A3 Tsuchinshan-ATLAS. Mohla by se podle opavských astronomů
stát příslibem mimořádné kometární podívané, zejména pak v říjnu.
Foto: Petr Horálek/ Fyzikální  ústav  v Opavě /Stellarium
Kometa C/2023 A3 Tsuchinshan-ATLAS mezi 11. a 13. říjnem 2024, v době svého největšího přiblížení k Zemi, na večerní obloze po 18:30 SELČ extrémně nízko nad západním obzorem
A za zmínku ještě stojí 7. prosinec 2024, kdy se ve 21:50 SEČ planeta Jupiter ocitne v tzv. opozici se Sluncem. Bude tedy na opačné straně oblohy než Slunce, vycházet bude za soumraku, zapad
at za rozbřesku, nejvýše nad obzorem bude o půlnoci.
V této době bude Jupiter také nejjasnější, jelikož díky efektivnímu zpětnému rozptylu slunečného záření bude velkou část slunečního světla dopadajícího na jeho povrch „posílat“ právě naším směre
m.

Další úlovek Jamese Webba. Na Jupiterově ledovém měsíci odhalil zdroj uhlíku
Lidé v Jižní Americe pozorovali prstencové zatmění Slunce

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  opavě (4x), fyzikálního (2x), ústavu (2x), fyzikální (2x), ústav (2x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Meteory, kometa a zatmění Měsíce při superúplňku. Výběr astronomických úkazů roku 2024 ( Novinky.cz - Věda a školy, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

21. Zatmění měsíce, polární záře i meteorické roje: Jaké astronomické zázraky nás čekají v roce 2024?  
16:37 | 30.12.23     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Blesk.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Pod oblohou se pro nás v roce 2024 chystá doslova hvězdná podívaná! Meteorické roje, polární záře, setkání planet s Měsícem a částečné zatmění Měsíce nás vtáhnou do kouzelného světa v
esmíru. Nenechte si ujít tyto nebeské divy a buďte připraveni na fascinující rok plný astronomických událostí! Na co se můžete těšit v roce 2024?

1.Hvězdná podívaná v roce 2024

Nadcházející rok si pro nás připravil setkání Měsíce s planetami sluneční soustavy, bleskové záblesky polárních září, které nám ukáží, jak krásná může být naše obloha, a samozřejmě opětovné zat
mění Měsíce, které nás doslova zatíhne do tajemství vesmíru. Rok 2024 nám slibuje neskutečnou nebeskou podívanou, která nás bude držet v napětí až do posledního okamžiku, informují vědci z A
strofyzikální ProGResy z Opavy.
K dechberoucím úkazům nám pomůže vysoká aktivita Slunce, což může znamenat zvýšené šance na polární záře viditelné i z našeho území, tak jak k tomu bylo v průběhu roku 2023. Ve vybraném 
seznamu najdete nejzajímavější vesmírné úkazy
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2.Meteory ze ztraceného souhvězdí

Skoro tradičně každý rok začíná s jedním z nejbohatších vesmírných úkazů noční oblohy, zvaný Kvadrantidami. Zmíněnou podívanou můžete zhlédnout přibližně pravidelně v období od  1. do 10. le
dna. Jedná se totiž o jeden z největších meteorologických rojů celého roku, tak si ho rozhodně nenechte ujít. Při dobrém počasí, lze počítat s 60-80 meteority za hodinu!  Bohužel ideálnímu pozor
ování nebude zcela přát úplněk. Svou intenzitou měsíční svit přezáří noční oblohu a může zapříčinit, že roj neuvidíme v celé kráse. Astrologové předpovídají vrchol aktivity v noci ze 3. na 4. ledna 
2024 okolo 10. hodiny po rozednění.

Maximum meteorického roje Kvadrantidy | Petr Horálek/ Fyzikální  ústav  v Opavě

3.Úplné zatmění Slunce v Mexiku, USA a Kanadě

Pro všechny vášnivé přírodní nadšence přichází po dlouhé odmlce (od roku 2009) nevídaná událost. Příští rok můžeme očekávat úplné zatmění Slunce již 8. dubna 2024!  Dokonce se má konat
za maximální sluneční aktivity, což nabízí ojedinělý pohled zatmění a na fascinující doprovodné fyzikální jevy zvané koróny.
Tuto jedinečnou příležitost si nemůžete nechat ujít! Datum je nastaveno na 8. dubna 2024, ať už jste fanoušci astronomie, nebo jen milovníci nezapomenutelných přírodních divů, toto zatmění slun
ce slibuje nevídanou podívanou. Zatmění potrvá celých 4 minuty a 28 sekund , což už je na poměry úplných zatmění Slunce dosti dlouhé.
Bohužel za touto úchvatnou podívanou budete muset vyrazit na dalekou cestu přes Atlantik. Zatmění bude totiž převážně nad Tichým oceánem, odkud bude putovat přes Střední a Severní
Ameriku.

Detail sluneční koróny při úplném zatmění Slunce 20. dubna 2023. Koróna je velmi členitá kvůli rostoucí sluneční aktivitě  | Petr Horálek ( Fyzikální  ústav  v Opavě ), J. Kujal, M. Hlaváč, T. Slovinsk
ý a P. Komárek (Hvězdárna Pardubice)

4.Kouzelné světlo zvířetníku

Pokud jste náhodou při večerní procházce oblohou zahlédli tajemný kužel mlhavé záře nad západním obzorem, tak jste možná zahlédli fascinující přírodní jev známý jako Zvířetníkové světlo. Tato 
mystická záře, odvozená od zvířetníkových souhvězdí, rozjasňuje noční oblohu díky prachu soustředěnému v rozsáhlém disku blízko Slunce.
Tento kuželovitý záblesk se v období od konce března do začátku dubna vynořuje na tmavé obloze a vytváří dechberoucí kompozici s Mléčnou dráhou, která se obloukem vine až k hvězdokupě Plej
ády. Každoročně se na severní polokouli mnoho fotografů snaží zachytit tuto jedinečnou parádu.
V roce 2024 bude tato přírodní přehlídka ještě výjimečnější, protože ke zvířetníkovému světlu se přidá jasná planeta Jupiteru, kterou je možné pozorovat i prostým dalekohledem. Tento astronomick
ý spektákl bude umocněn každým dalším dnem, kdy se Jupiter a Uran budou úhlově přibližovat. Nejlepší jarní období v roce 2024 pro vyhlížení zvířetníkového světla nastane mezi 27. březnem a 1
0. dubnem.
Světlo je bohužel přibližně 70x slabší než obloha v přezářených velkoměstech, a proto je nutné se k jeho spatření pozorovací místo, kde neruší ani světelný smog, ani případná mlha.

Zvířetníkové světlo | Petr Horálek

5.Prach Halleyovy komety

Každoroční návštěvy Halleyovy komety přináší Zemi dvojitou dávku ohromujícího spektáklu v květnu a říjnu. Při svém průletu kolem Slunce sebou přinese proud „fotogenické šňůry“ ledo-prachovéh
o proudu. Známou kometu, lze sledovat 5. a 6. května 2024 časně ráno.  Podmínky pro pozorování budou takřka ideální, proto si rozhodně tuhle podívanou nenechte uletět.
V pondělí 21. října a v úterý 22. října 2023  nás čeká fascinující přírodní show v podobě meteorického roje Orionidy. Tento pravidelný úkaz má svůj původ v prachu z Halleyovy komety. I když max
imum aktivitu roje v roce 2024 souzní s Měsícem ve fázi čtyř dní po úplňku, což může ztlumit intenzitu pozorování, stále se můžeme těšit na jasné meteory z úlomků této slavné komety. Jejich aktivit
a je rozložena poměrně dlouhým obdobím, trvajícím od 2. října do 7. listopadu, což znamená, že pozorovatelé mohou spatřit zajímavé meteorické úkazy několik nocí před dosažením maxima.

Maximum meteorického roje Orionidy v roce 2020 nad východoslovenskými sopkami. V roce 2024 bude při pozorování Orionid rušit svit Měsíce  | Petr Horálek/ Fyzikální  ústav  v Opavě

6.Uvidíme „Modrý úplněk“?

Pod pojmem „modrý úplněk“ se schovává další z nadcházejících přírodních úkazů, na který se můžete v roce 2024 těšit. Nemá ale nic společného s modrou barvou. Původem je zavádějící anglický 
výraz „once in a blue moon“, což volně přeloženo znamená „jednou za uherský rok“. Tento výraz nám připomíná, že se jedná o tak vzácný jev, že se může vyskytnout i jednou za život.
Skutečně do modra zabarvený Měsíc se na obloze objevit může, ale nesouvisí to nijak s fází Měsíce nebo datem v kalendáři. „Do modra“ se Měsíc zabarví před zraky jeho pozorovatelů jen ve vzác
ných případech. Nejčastěji za to může popel, který se do zemského ovzduší dostane při velkém požáru či silné sopečné erupci. Známý je případ z roku 1883, kdy indonéská sopka Krakatoa vyvolal
a tak silnou erupci, že ji vědci svou silou přirovnali k atomové bombě. Popel z exploze vystoupal do atmosféry až 80 kilometrů. Lidé proto byli svědky zabarveného Měsíce na mnoha místech na svět
ě i několik dní v kuse.
I když není pravděpodobné, že zahlédneme doopravdy „modrý úplněk“, i tak se nám naskytne výjimečná podívaná zarudlého měsíce, která nastane v pondělí 19. srpna 2024 ve 20:28.

Modrý úplněk | Petr Horálek/ Fyzikální  ústav  v Opavě

7.Mléčná dráha a Saturn

Jedinečný pohled do naší galaxie se naskytne pozorovatelům v září. Letní obloha nám přinese podívanou na nejkrásnějšího úsek Mléčné dráhy. Vyhlížet Mléčnou dráhu bude naprosto kouzelné, zej
ména ve chvíli, kdy jí nebude nekonkurovat měsíční svit. Pro ty, kteří se dostanou daleko od měst a uniknou světelnému znečištění, se otevírá pohled na stříbřitý pás hvězd s bohatými strukturami, k
teré se táhnou až k jižnímu obzoru. Díky naší poloze se nám totiž otevírá pohled přímo do srdce naší galaxie.
V září budeme mít možnost pozorovat i planetu Saturnu, která se bude nacházet na obloze celou noc. Nejpříznivější podmínky nalezneme v opozici se Sluncem, které nastanou  8. září 2024 v 6:27. 
Saturn bude snadno viditelný i pouhým okem. Tato planeta však naskytne radost nejen prostým pozorovatelům, ale i pro majitele menšího hvězdářského dalekohledu či návštěvníky hvězdáren. Poh
led do centra naší galaxie vám tak poskytne neopakovatelný zážitek spojený s prstencovým gigantem sluneční soustavy.

Pohled do letní Mléčné dráhy nad Sečskou přehradou.  | Petr Horálek/ Fyzikální  ústav  v Opavě

8.Částečné zatmění měsíce

Pro všechny, kteří vstávají velice brzy ráno přinese 18. září unikátní podívanou. Ve tři čtvrtě na pět ráno budou svědky částečného zatmění Měsíce. To bude si ce procentuálně malé, ale oproti mnoh
a jiným jevům ho bude možné pozorovat pohodlně bez jakékoliv techniky. Pozor ale! Nacházet se musíte v západní polovině Česka - na východě a na Slovensku Měsíc stihne zapadnout než k zatm
ění dojde.
„Při maximální fázi ve 4 hodiny 44 minut SELČ se ponoří měsíční kotouč do jižní poloviny zemského stínu 8,5 procenty svého průměru,“ prozrazují vědci z opavské Astrofyzikální ProGResy. To se n
ěkomu může zdát jako velmi málo zajímavý úkaz, opak je ale pravdou. V současnou chvíli bude totiž probíhat jeden z úhlově největších úplňků v roce - bude se tedy jednat lidově řečeno o zatmění s
uperúplňku!

Simulační snímek maximální fáze částečného zatmění Měsíce 18. září 2024.  | Petr Horálek/ Fyzikální  ústav  v Opavě .

9.Velký úplněk

Jako každý rok, tak i v roce 2024 nás čeká dechberoucí zážitek Velkého úplňku. V tento speciální okamžik, který připadne na čtvrtek  17. října 2024 ve 2:47, se Měsíc přiblíží nejvíce k Zemi, dosah
ujíc v té chvíli své maximální velikosti v průběhu celého roku. V tomto okamžiku bude Měsíc vysoko nad obzorem a od Země ho bude dělit 357 172 km. Samotná fáze úplňku se odehraje ve 13:2
7, avšak kvůli velkému Měsíci bude mít smysl jej pozorovat a fotografovat časně ráno při západu Měsíce, okolo 7. hodiny , nebo večer při jeho východu, okolo 18. hodiny . Tento výjimečný jev sli
buje příležitost si ulovit fascinující fotografie.

Velký úplněk | Petr Horálek/ Fyzikální  ústav  v Opavě

10.Zimní rojení meteorů za úplňku

Jedním z posledních kouzelných kosmických úkazů bude meteorický roj v roce 2024 Geminidy. Na prosincové obloze se objevuje již za večerního soumraku a postupně stoupá vysoko nad jižní ob
zor během noci, dosahujíc vrcholu po půlnoci. Největší aktivitu meteorů lze očekávat mezi půlnocí a 4. hodinou ranní. Jsou známé svou pomalou rychlostí a často vysokou jasností.
Nejlepší podívaná připadá na noc ze  13. na 14. prosince ve 2:00 . Bohužel, v roce 2024 bude Měsíc v té době ve fázi téměř úplného úplňku, což znamená, že jeho svit sníží pozorovatelnost meteor
ů. Navzdory tomu se však vyplatí vyhlížet zejména v druhé polovině noci, mezi půlnocí a 4. hodinou ráno , kdy bude souhvězdí Blíženců na svém vrcholu a frekvence meteorů by mohla dosáhnout 
až 40 za hodinu.
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Poslední prosincový Karvinský expres bude patřit ohlédnutí za rokem 2023. Vybrali jsme z každého kalendářního měsíce několik událostí, které se staly a které jsme pro vás natočili.

Prvním občánkem Karviné, který přišel na svět v letošním roce byl malý Adámek. Narodil se 2. ledna v 17 hodin 12 minut, měřil 48 cm a vážil 3100 g. Rodiče s jeho narozením počítali až o týden po
zději, na svět si tedy trochu pospíšil.
V 17. ročníku celostátního projektu Nemocnice ČR 2022 se stala Karvinská hornická nemocnice podle hospitalizovaných pacientů nejlepší českou nemocnicí. Z pohledu zaměstnanců a ambulantní
ch pacientů patří mezi nejlepší v Moravskoslezském kraji.
Karviná měla v únoru zpracovaný plán udržitelné mobility. Zahrnuje šetření dopravní situace ve městě, sčítání chodců, cyklistů i cestujících v městské hromadné dopravě nebo intenzitu průjezdů aut
omobilů městem. Model slouží k optimalizaci dopravy ve městě v dalších letech.
Odbor sociální magistrátu města Karviné uspořádal v únoru pro seniory s městských klubů masopustní zábavu. Konala se v Obecním domě Družba.
Dětské oddělení karvinské rájecké nemocnice prošlo I. etapou komplexní rekonstrukce, jejíž součástí je také integrace dětské jednotky intenzivní péče do společných prostor.
Obchodně podnikatelskou fakultu v Karviné vede od 1. března nového děkan. Dosavadního děkana Daniela Stavárka vystřídal ve funkci Roman Šperka. V nové funkci bude čtyři roky, do dalších vol
eb.
Karviná jako jedno ze dvou evropských města zažila velký hokejový den NHL. Organizátoři připravili pro návštěvníky spoustu aktivit a doprovodného programu. Velkou atrakcí bylo i exhibiční
utkání hokejových legend.
Bytový dům 814 v Karviné-Ráji, který místní znají jako Dům lásky, má nově svou boční stěnu pokrytou muralem. O velkoplošnou malbu se postaral polský streetartový umělec, návrh vybírali zástupc
i města společně s kurátorkou umění pro veřejný prostor.
V příštích letech přibude v Karviné nová moderní budova Cepisu. CEPIS je zkratka anglického názvu, který v překladu do češtiny znamená Centrum podnikání, profesních a mezinárodních studií.
U příležitosti letošního Dne učitelů pozvali zástupci vedení města 20 nejlepších pedagogů města Karviné do obřadní síně městského domu kultury, aby jim poděkovali za jejich trpělivou a tvůrčí práci
s dětmi a mládeží.
V Karviné se konal ezoterický festival Cesta k harmonii. Z celé republiky sem přijeli lidé nabízející služby v oblasti duchovna, relaxace a odpočinku i poradenství v rámci zdravého životního stylu.
Dvoudenní návštěvu Moravskoslezského kraje prezident České republiky Petr Pavel ukončil v Karviné. Na zámku Fryštát se setkal se zástupci vedení města a v budově infocentra na náměstí pode
batoval se zástupci organizací, kteří se podílejí na rozvoji kulturního, sportovního a společenského života.
Zámek Fryštát přivítal své první návštěvníky v nově zahájené sezoně. Prohlídka komnat byla zpestřena scénami ze známého detektivního příběhu Sherlocka Holmese Pes Baskervillský.
Velikonoční svátky mohli obyvatelé města prožívat už během týdne díky pestrému velikonočnímu programu na Masarykově náměstí.
V tělocvičně Střední školy techniky a služeb se potkali aktivní sportovci středních škol z celé České republiky, aby si změřili své síly v několika disciplích. Opět se ukázalo, že domácí tým z
pořádající školy patří mezi ty nejlepší. 4
Hlavní vlakové nádraží v Karviné prochází modernizací za více jak 30 milionů korun. Práce se realizují v centrální a severní části výpravní budovy. Nově bude veřejnosti přístupný i vrchní ochoz v bu
dově.
Karvinská hornická nemocnice vybavila zdravotníky tísňovými tlačítky a posílila ochranku. V nemocnici totiž přibylo situací, kdy je zdravotnický personál vystaven slovní a bohužel i fyzické agresi ze 
strany pacientů nebo jejich rodinných příslušníků.
V nádobách na směsný komunální odpad stále končí věci, které by mohly být recyklovány. Přesvědčili se o tom v dubnu na vlastní oči karvinští školáci. Pracovníci technických služeb přivezli k letní
mu kinu tunu komunálního odpadu, kde ho dobrovolníci z EKO-KOMu následně zkoušeli roztřídit.
Obyvatelé Karviné, kteří navštívili Masarykovo náměstí, se mohli připojit k oslavám Dne Země. Stánky tady měli organizace nabízející různé ekologické aktivity.
Primátor Karviné se v dubnu setkal se zástupci médií v Galerii města Karviné. Podrobně jim popsal všechny velké probíhající i chystané investice města v posledních letech. Většina z nich si
některé stavby prohlédla i v terénu.
Velký zájem ze strany veřejnosti, ale i škol byl v Karviné o prohlídku Legiovlaku. V komentovaných prohlídkách se návštěvníci dozvěděli příběhy československých legionářů v Rusku a jejich cestu p
o Transsibiřské magistrále zpět domů.
V Karviné proběhl i velký jarní úklid. Všechny komunikace se po zimě dávaly do pořádku. Do ulic vyrazily čistící stroje, aby zametly přebytečný štěrk a nánosy po zimě z cest a chodníků.
Regionální knihovna Karviná oslavila 100 let své existence. Ku příležitosti těchto velkolepých kulatin proběhla například v budově Senátu Parlamentu ČR výstava, která mapovala stoleté dějiny kar
vinské knihovny.
Týmy ze čtyř základních škol si přišly pro finanční odměnu za své výrobky z recyklovatelných materiálů, které uspěly v očích veřejnosti na Dni země. Slavnostní vyhodnocení se konalo v literárním s
alonku regionální knihovny
Hned dva úspěšné zákroky krátce po sobě měli za sebou v květnu karvinští strážníci. V prvním případě zadrželi mladíky, kteří utekli z výchovného zařízení a také bezprostředně po činu chytili pachat
ele vloupání do jedné z prodejen alkoholu.
Karviná už podruhé ocenila na zámku Fryštát lékaře a zdravotnický personál. Na ocenění je navrhovali nejen jejich zaměstnavatelé, ale i občané města.
V Karviné začala úprava Rájecké remízy. Hlavním důvodem je zvýšení retenční funkce stávající nádrže a zvýšení protipovodňové ochrany níže položeného území.
Sázíme další stovku. S tímto mottem byl před centrální budovou karvinské regionální knihovny v červnu vysazen krásný mladý strom Ginkgo biloba, a to na počest 100. výročí vzniku karvinské knih
ovny
Ještě před samotným otevřením obchvatu pro řidiče, si mohla široká veřejnost prohlédnout stavbu obchvatu před jeho otevřením. Ředitelství silnic a dálnic uspořádalo den otevřených dveří.
Karviná hostila desítky street-artových umělců v rámci festival UNITED COLOURS. V ulicích Vrchlického, Tovární a Palackého pak společně se studenty dvou středních škol pomalovali oplocený pr
ůmyslový areál v délce více než 1000 metrů čtverečních.
Letos uplynulo 20 let od doby, kdy začaly ve městě fungovat sociální služby, co by příspěvková organizace. K tomuto výročí se také současní i bývalí zaměstnanci sociálních služeb sešli v Obecním
domě Družba, aby toto jubileum společně oslavili.
Pro obyvatele Karviné i návštěvníky města připravil městský dům kultury tradiční a oblíbený festival národnostních menšin nazvaný Prolínání kultur. Kromě sledování vystoupení v tradičních krojích 
a poslechu písní mohli lidé ochutnat i jídla typické pro jednotlivé země.
Žáci posledních ročníků základních škol a studenti středních škol z Karviné dostali společné zadání v rámci projektu ARV pro energetiku a udržitelnost. Za úkol měli nasimulovat pomocí speciálního 
softwaru umístění fotovoltaických panelů na střechy tří karvinských budov.
Pro obyvatele Karviné připravil městský dům kultury opět po roce dvoudenní oslavy města. Tyto slavnosti se připravují dlouho dopředu a bývají každoročně rozloženy do dvou dnů a několika scén -
na Masarykově náměstí, na Lodičkách a také u Oázy.
Karviná se rozhodla postavit nové dopravní hřiště pro děti na jiném místě ve městě. Nově se bude nacházet poblíž Základní školy Prameny, jeho součástí bude i nový výuková budova, venkovní pos
ezení pro rodiče a velké parkoviště.
Nový most na obchvatu Karviné prošel celkem čtyřikrát zatěžovací zkouškou. V jednu chvíli na most najelo osm plně naložených nákladních aut. Technici pak při plném zatížení měřili poklesy konst
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rukce.
Už podruhé se v Karviné konaly velké běžecké závody nazvané POHO50. Opět bylo připraveno několik různě dlouhých tras pro všechny věkové kategorie. Velkou výzvou pro vytrvalé běžce bylo i 
Mistrovství České republiky v běhu na 50 kilometrů.
Místní skupina Polského kulturně-osvětového svazu v Karviné-Fryštátě zorganizovala tradiční hudební festival nazvaný Dolański Gróm. Příležitost zahrát si v České republice dostalo několik polský
ch kapel, za českou stranu obohatil festival Pražský výběr.
V Galerii města Karviné se křtila jedna velmi speciální kniha o Karviné, na jejímž vzniku spolupracovalo několik významných osobností města, v čele se známým učencem lingvistiky a folklóru Karle
m Danielem Kadłubcem.
V Karviné se konal tradiční Romský festival. Temperamentní hudba zněla v areálu letního kina, na pódiu se střídaly nejrůznější kapely a interpreti a vytvářely tak skvělou atmosféru pro návštěvníky 
ze všech koutů republiky.
Karvinský Permoník má za sebou úspěšnou reprezentaci na světové soutěži sborů v Jižní Koreji. Ve velmi silné konkurenci 34 zemí světa získal hned tři prestižní ocenění.
Karvinská hornická nemocnice už brzy rozšíří spektrum své činnosti o chirurgii. Plánuje výstavbu nového pavilonu chirurgických oborů, který bude vybudován modulárním způsobem. Podobný pavil
on pro ortopedii, poskládaný z jednotlivých kontejnerů, postavila nemocnice jako první v České republice už v roce 2020.
Tým MFK Karviná se po roční pauze vrátil do 1. ligy a začal hrát sedmou sezonu mezi nejlepšími týmy republiky.
Ředitelství silnic a dálnic otevřelo jihozápadní obchvat Karviné na silnici I/67. Tranzitní doprava mezi Českým Těšínem, Ostravou a Bohumínem je tak konečně odkloněna. Karviná na tuto chvíli čeka
la dlouhých 30 let.
Karvinští hasiči zorganizovali na okraji Karviné taktické cvičení složek IZS. Nasimulovaná dopravní nehoda se lišila od předchozích cvičení, bylo potřeba ověřit si postupy v případě, že hasiči při zás
ahu najdou například omamné a psychotropní látky.
Od poloviny listopadu loňského roku se rekonstruuje budova Polikliniky v Karviné-Mizerově. Z chátrajícího a neudržovaného objektu se mění na moderní a energeticky méně náročnou stavbu. K rek
onstrukci budovy se přistoupilo hned poté, co budovu převzalo město do svého majetku.
Karviná přes prázdniny zrekonstruovala vstupní prostory v házenkářské hale. Nově jsou hned při vstupu turnikety, design prostoru je v barvách klubu. nechybí historické fotografie i vitrína s
nejcennějšími poháry, které klub získal.
Po více než dvou letech byla v Karviné dokončena kompletní rekonstrukce krytého bazénu. Po generální opravě má nový plavecký bazén, wellness s různými vodními atrakcemi a nechybí ani sauny.
Zatímco si školáci a předškoláci užívali prázdniny, školy a školy procházely nezbytnými opravami a vylepšováním. V Karviné se do oprav investovalo 25 milionů korun.
V polovině srpna začala 2. etapa čištění jezera v zámeckém parku ve Fryštátě.Samotná realizace, která zahrnuje i úpravy břehů jezera a zvětšení plochy jednoho z ostrovů, potrvá do příštího roku.
Už potřetí měli lidé možnost zažít POHO Den plný aktivit, zábavy a kulturního vyžití. Organizátoři pro letošní ročník vybrali Karvinské moře, lokalitu, která prošla velkou proměnou a stala se oblíbený
m místem ke trávení volného času.
V Karviné se opět po roce konaly Hornické slavnosti. Každý rok začínají pietním aktem u Slezské univerzity , odpoledne pak probíhal zábavný program v parku Boženy Němcové.
Policisté vyrazili hned se začátkem nového školního roku k přechodům pro chodce v blízkosti škol. V rámci kampaně Zebra se za tebe nerozhlédne upozorňovali na bezpečné chování v silničním pr
ovozu.
Došlo k dalšímu zatraktivnění areálu Karvinského moře. Pro návštěvníky přibylo v areálu nové plovoucí molo.
Děti s pohybovými a neurologickými problémy se mohou nově léčit v karvinských Lázních Darkov v Odborném léčebném ústavu pro děti. Nabízí nejmodernější metody včetně špičkové robotické
rehabilitace.
Gymnázium Karviná oslavilo se svými studenty, absolventy a současnými i bývalými pedagogy své jubilejní 70. výročí. Gratulantů z řad studentů, absolventů i současných a bývalých kantorů školy 
se sešlo bezmála dva tisíce.
Tři historické domy na náměstí, které město odkoupilo od soukromého vlastníka kvůli jejich chátrajícímu stavu a opravilo, získaly hned dvě ceny v soutěž Stavba Moravskoslezského kraje.
Karvinský odbor sociálních služeb zorganizoval na centrální tržnici pro širokou veřejnost miniveletrh, kde se poskytovatelé sociálních a návazných služeb společně prezentovali.
V Obecním domě Družba se uskutečnilo velké setkání poskytovatelů sociálních služeb ve městě. Zástupci města při této příležitosti ocenili nejlepší sociální pracovníky.
V Karviné začala likvidace jmelí na stromech. Tento parazit napadá dřeviny po celém městě, nejvíce je rozšířen v parku Boženy Němcové, kde také první práce začaly.

Nemocnice Karviná-Ráj slavnostně uvedla do provozu nové pracoviště magnetické rezonance. Jeho předností je možnost vyšetřovat touto moderní diagnostickou metodou i děti.
Na Lodičkách najdou návštěvníci nový solitérní prvek spojený s projektem POHO 2030. Symbolicky připomíná zvon, který je v pohybu, stejně jako dynamická proměna pohornické krajiny. Kmotre
m se stal herec, komik a zpěvák v jedné osobě - Štěpán Kozub.
V Karviné začaly jezdit nové autobusy městské hromadné dopravy. Kromě změněné image mají zabudované i počítadlo cestujících, zvětšený prostor pro kočárky, všechny jsou klimatizované a maji
i vlastní wifi routery.
Povodí Odry zahájilo náročnou rekonstrukci jezu na řece Olši v Karviné-Ráji. Jez byl vybudován v roce 1932 a v období sucha již neplní svou funkci, špatně zásobuje Mlýnku vodou. Bude proto vyb
udován jez úplně nový.
Region čekají v příštích letech výzvy související s přechodem od uhlí na nové zdroje vytápění. Zástupci vedení Karviné proto uzavřeli memorandum s jedním z největším dodavatelů energií.
Karviná se hned na začátku prosince vánočně naladila. Souběžně na několika místech probíhaly různé vánoční aktivity, které pomohly ke sváteční náladě.
První adventní neděli se na náměstí rozzářil vánoční stromeček a tím i odstartoval vánoční jarmark. Každý den až do 23. prosince měli lidé možnost užít si vánoční atmosféru v centru města.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Přehled vybraných událostí z Karviné v roce 2023 ( Polar.cz - Karvinsko, Obchodně-podnikatelská fakulta );
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Rok 2023 je téměř u konce. �Pojďme se společně podívat na střípky zajímavých okamžiků, které nám přinesl. �
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